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سرمقاله
شرایط خروج 
بازار طلا از رکود

انس جهانی بسیار حساس 
اســت. هر گونــه حرفی یا 
رفتاری مــی تواند در بحث 
قیمت انس اثر گذار باشد. در 
بازارهای داخلی هم این امر می تواند در تغییر قمیت 
طلا و سکه موثر باشد. همچنین هر زمان که ثبات 
واقعی به قیمت ها بازگردد داد و ســتدها و تقاضا 
بیشتر خواهد شد. عوامل متعددی در یکی دو هفته 
اخیر بازار طلا را وارد رکود کرده است. اگرچه اونس 
جهانی طلا رشد تدریجی را تجربه کرده است، اما 
افت قیمت دلار داخلی مانع از افزایش چشمگیر طلا 
در بازار داخلی شده است. اخبار سیاسی بلافاصله 

روی قیمت انس...

  ابراهیــم محمدولی، فعال 
بازار طلا

متن کامل  د ر صفحه 3
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چگونگی معافیت مالیاتی 
شرکت های دانش بنیان 

2.6 میلیون واحد نهضت ملی در حال ساخت است

رشد  تولید  بخش  مسکن
صفحه2

صفحه3

ثبات در بازار طلا  و  سکه
قیمت ها   کاهش   یافت

درآمد فروش و خدمات شــرکت های دانش بنیان 
بر اساس قانون حمایت از شــرکت ها و موسسات 
دانش بنیان تا ســقف ۱۰ میلیارد تومان از معافیت 
مالیاتی برخوردار است و همه شرکت ها باید فرایند 
سه مرحله ای را برای برخورداری از این نوع معافیت 
طی کنند. به گزارش ایرنا، پرداخت مالیات یکی از 
دغدغه های فعالان بازار و کسب وکارهای خصوصی 
اســت، اما دولت به دلیل اهمیت توســعه اقتصاد 
دانش بنیان شرکت های دانش بنیان را از پرداخت 
مالیات معاف کرده است. این معافیت طبق قانون 
حمایت از شــرکت ها و مؤسســات دانش بنیان و 
تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات )مصوب سال 
۱۳۸۹ مجلس شورای اســلامی( لحاظ می شود. 
بر اســاس این قانون درآمد فروش کالا و خدمات 
دانش بنیان تا سقف ۱۰ میلیارد تومان معاف از مالیات 
است. قبل از این قانون شــرکت های دانش بنیان 
بر اســاس ســطح فناوری  محصــولات از مالیات 
معاف می شدند. اما اکنون محصولات سطح بندی 
نمی شوند. کارگروه ارزیابی و تشخیص صلاحیت 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان و نظارت بر اجرا 
فهرستی از محصولاتی را که مشمول معافیت مالیاتی 
می شوند منتشر و این فهرست را مرتب به روزرسانی 
می کند. هــر محصولی که در این فهرســت تایید 
شود برای ۳ سال مشمول از معافیت مالیات است. 
همچنین در این نوع معافیت مهم نیســت شرکت 
دانش بنیان در چه سطحی قرار دارد و نوپا، نوآور و 
فناور است، سطح فناوری محصول تولیدی عامل 
معافیت به حساب می آید. علاوه بر این نوع معافیت، 
در شیوه نامه جدید درآمد فروش همه شرکت های 
دانش بنیان نوپا فارغ از ســطح محصولی که تولید 
می کنند، تا ســقف ۵ میلیارد تومان فارغ از مالیات 
است. اگر شرکت دانش بنیان بر اساس روش قبلی 
ارزیابی به عنوان شرکت مستعد تایید شده باشد یا 

هنوز به نمونه اولیه محصول...

آگهی مناقصه عمومی شماره ۲۰۰۳۰۰۵۲۶۵۰۰۰۱۸۸ 
شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران 

واجد شرایط واگذار نماید
درصد تهاتر قراردادرتبه لازم مبلغ سپرده به ریالمبلغ پروژه به ریالشرح پروژهردیف

تجدید )۱( مناقصه زیرســازی، تراش ، قیرپاشی، ۱
حمل و پخش مکانیزه آسفالت سطح شهر

 2 – ۱4۰۳ ســازمان عمران و بازآفرینی فضاهای 
شهری - تا سقف اعتبار

۵۰ درصد۵ راه و ترابری ۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰

۱-سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت ۹۰ روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد 
و یا واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب ۷۰۰۷۸۶۹4۸۶2۳ بانک شهر

 2- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
 ۳- مبلغ ۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال به عنوان هزینه خرید اسناد به حساب ۷۰۰۷۸۵۳۱۳۷۹۵ به نام شــهرداری کرج واریز و ارائه اصل فیش به همراه اصل 

ضمانت نامه به اداره امور پیمانها و قراردادها الزامی است.
 4- متقاضیان میتوانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت ۱۳:۰۰ تاریخ ۱4۰۳/۰۵/۰۶ جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 
۵- شرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد نسبت به تحویل اصل ضمانت نامه تا ساعت ۱۳:۰۰ 

تاریخ ۱4۰۳/۰۵/۱۶ به آدرس کرج - میدان توحید بلوار- بلال شهرداری - کرج طبقه هفتم اداره امور پیمانها و قراردادها اقدام نمایند.
 ۶-در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.

 ۷- پیشنهادات رسیده در مورخ ۱4۰۳/۰۵/۱۷  در کمیسیون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد 
شد. لازم بذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پاکات خواهند بود.

 ۸- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
* جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳۵۸۹242۳ – ۰2۶  تماس و یا به سایت www.karaj.ir مراجعه نمائید )۸۷( 

اداره امور قراردادها و پیمانها - شهرداری کرج

صفحه ۸

گفتگو با دکتر اصانلو مدیر عامل هلدینگ سیماتک 3000 
پیرامون ضرورت احداث پترو پالایشگاه ها در ایران

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی فشرده 
)شماره ۱4۰۳-۲4/۱۰/۲(

نوبت دوم
۱(نام دستگاه مناقصه گزار: شهرداری رشت  

رشتهپایهمدت اجرای پروژهمیزان سپرده شرکت در مناقصهبرآورد اولیهعنوان پروژه

پیــاده رو ســازی و و جدولگذاری خیابان شــهید 
مطهری واقع در محدوده منطقه دو شهرداری رشت

ابنیه۶۵ ماه4/2۳۰/۸۰۸/۰۱2 ریال۸4/۶۱۶/۱۶۰/24۳ ریال

احداث ساختمان سرویس بهداشــتی باغ رضوان 
شهر رشت

ابنیه۶۵ ماه2/۹۱۹/4۰۰/۰۰۰ ریال۵۸/۳۸۷/2۰۹/2۷۰ ریال

2(شرح مختصر موضوع مناقصه و میزان سپرده: 
۳(تاریخ چاپ آگهی: نوبت اول روز چهارشنبه  ۱4۰۳/۰4/2۷ و نوبت دوم روز یکشنبه  ۱4۰۳/۰4/۳۱

4(مهلت خرید اسناد: از روز یکشنبه  ۱4۰۳/۰4/۳۱ تا روز  شنبه مورخ ۱4۰۳/۰۵/۰۶
۵(محل خرید اسناد: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

۶(مهلت بارگذاری اسنادتوسط مناقصه گر: تا ساعت ۱۳ روز یکشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۵/2۱ از طریق سامانه ستاد
۷( مهلت و محل تحویل پاکت الف : تا ساعت ۱۳ روز یکشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۵/2۱ دبیرخانه معاونت حمل و نقل و امور زیربنایی واقع در 

میدان گیل-پایانه مسافربری-ساختمان معاونت حمل و نقل و امورزیربنایی شهرداری رشت
۸(  شرایط اختصاصی خرید اسناد مناقصه:

۱-۸-داشتن رتبه و ظرفیت مجاز کار و متناسب با ظرفیت مجاز بر اساس برآورد اولیه پروژه از سوی معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
ریاست محترم جمهوری

2-۸- داشتن گواهینامه صلاحیت ایمنی کار
  ۹( مدت اعتبار پیشنهادهای مناقصه: سه ماه از تاریخ بازگشایی پیشنهاد قیمت

۱۰( ساعت ، روز و محل بازگشایی اسناد ارزیابی کیفی : ساعت ۸ صبح روز دو شنبه  مورخ ۱4۰۳/۰۵/22 شهرداری رشت )دفترمعاونت 
حمل و نقل و امور زیربنایی شهرداری رشت( و پیشنهادهای واصله مناقصه گران دارای حداقل امتیاز ارزیابی کیفی  ساعت ۱۰ صبح روز 
چهارشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۵/24  شهرداری رشت )دفترمعاونت حمل و نقل و امور زیربنایی شهرداری رشت( بازگشایی خواهد شد حضور 
یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهادات آزاد است، ضمناً  آگهی مناقصه در پایگاه اینترنتی ثبت 

گردیده است
۱۱( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد. 

۱2(بدیهی است شرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شرایط شهرداری است.                    
شهرداری رشت شناسه آگهی ۱۷۵2۳42

آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم(
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۰۳/۱2۸ مورخ ۱4۰۳/۰2/۰4 شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح 

و شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

توضیحاتمبلغ تضمین شرکت در مناقصه)ریال(مدت اجرامینای قیمت پیشنهادیمحل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوب )ریال(موضوع مناقصهردیف

اجــرای پــروژه تکمیل،     ۱
ســاماندهی و بازسازی 

ورزشگاه آلارد

داخلــی ۸۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ بودجــه 
شهرداری

براساس فهرست بهای ابنیه 
،تاسیسات برقی و مکانیکی 

سال ۱4۰۳

داشــتن حداقــل صلاحیــت ۶4/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ماه
پیمانکاری در رشته  ابنیه رتبه ۵

شرایط:
۱- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

2- به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
۳- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب ۰۱۰۶۶2۵2۰۶۰۰۸ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم 
کد 2۳۵4 )شماره حساب شبا IR 2۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۶۶2۵2۰۶۰۰۸( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده 

نفرات اول، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
 4- مهلت دریافت اســناد مناقصه از تاریخ انتشــاراین آگهی)از پایان وقت اداری روز یکشــنبه مورخ ۱4۰۳/۰4/24( محل دریافت آن صرفاً از طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت 

WWW.SETADIRAN.IR می باشد.
۵- متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شــده است را حداکثر تا ساعت ۱4 روز پنجشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۵/۱۸ در سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
۶- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره ۰۱۰۶۶24۸۱۹۰۰4 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2۳۵4 به مبلغ ۶,۰۰۰,۰۰۰ 

ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
۷- زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت ۱۰ روز شنبه مورخ ۱4۰۳/۰۵/2۰ می باشد.

۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
۹ - سایر اطلاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

حمیدرضا اله یاری ، شهردار رباط کریم
         نوبت اول: ۱4۰۳/۰4/24      نوبت دوم: ۱4۰۳/۰4/۳۱

آگهی مناقصه )نوبت اول(

اداره کل دامپزشکی استان مازندران در نظر دارد 51 دستگاه خودرو استیجاری مورد نیاز را از طریق 
شرکت های اتومبیل کرایه تامین نماید.

 www.setadiran.ir متقاضیان می توانند برای آگاهی از شرایط و فرآیند ثبت نام به سامانه الکترونیک دولت به آدرس 
مراجعه نمایند.

قابل ذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهادات و بازگشایی پاکت های مناقصه از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیک دولت انجام خواهد پذیرفت.

روابط عمومی اداره کل دامپزشکی مازندران
شناسه آگهی 1755764



اقتصاد2
ایران

فروش ۶.۶ تن  شمش طلا طی 
در مرکز مبادله

شــش ماه پس از راه اندازی مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران تا به امروز ۶.۶ تن شمش طلا ویژه 
رفع تعهد ارزی معامله و خریداری شده است. به 
گزارش مهر، با معامله ۶.۶ تن شمش طلای ویژه 
رفع تعهد ارزی در تالار معاملات مرکز مبادله 
ایران، حدود ۲۹ هزار میلیارد تومان برگشــت 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد صورت 

گرفته است.
بر اســاس اعلام بانک مرکــزی، طی فعالیت 
شش ماهه تالار معاملات شمش طلای مرکز 
مبادله ایران و برگــزاری ۳۷ حراج حضوری از 
۲۷ دی ماه ۱۴۰۲ تا امروز، در مجموع ۶۶۲۵ 
کیلوگرم شــمش طلا با ارزش حدود ۲۹ هزار 
میلیارد تومان مورد معامله قرار گرفته اســت. 
صادرکنندگانی که امکان رفــع تعهد ارزی با 
شمش طلا را دارند، مهم ترین عرضه کنندگان 

شمش طلا در مرکز مبادله ایران هستند.
علاوه بر این، تولیدکنندگان داخلی شمش طلا 
و سایر واردکنندگان شمش طلا که مشمول رفع 
تعهد صادراتی نیستند هم امکان عرضه شمش 
در مرکز مبادله ارز و طلای ایــران را دارند. بر 
اساس شیوه نامه حراج حضوری شمش طلا در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران، »تولیدکنندگان 
و سازندگان فعال مصنوعات طلا دارای پروانه 
کســب مجاز و معتبر«، »فروشندگان عمده 
شمش طلا دارای پروانه کسب مجاز و معتبر«، 
»خرده فروشان طلای آب شــده دارای پروانه 
کســب مجاز و معتبر« و »بانک عامل با تأیید 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران« می توانند 
متقاضی خرید شمش طلای مرکز مبادله ایران 

باشند.
بنابراین، با راه اندازی تالار حراج شمش طلا در 
مرکز مبادله ایران حجم قابل توجهی شمش 
طلا، توسط بخش خصوصی وارد کشور شده و 
نیازهای مهمی از تولید کنندگان مصنوعات طلا 

از این طریق پاسخ داده شده است.

تامین سهم ارزی خودروسازان 
از محل صادرات 

وزیر صمت گفت: ما به خودروسازان گفته ایم 
که از سال آینده باتوجه به محدودیت ارزی باید 
سهمی از ارز خودشان را از محل صادرات تامین 
کنند. عباس علی ابادی وزیر صمت در نمایشگاه 
صنعت گفت: تحول در راه اســت و ما امروز در 
مرکز تحول بخصوص صنعت خودرو قرار داریم، 
حدود ۳ هزار ۳۰۰ مقاله در خصوص خودرو های 
احتراقی داریم ولی در زمینه خودرو های برقی 

این رقم ۱۰ برابر است.
او افزود: ما باید به سمت افزایش راندمان و کاهش 
انرژی پیش برویم، امیدواریم خودروســازان 
این روند را رعایت کنند، امــروز کرمان موتور 
در ســمت خودرو های برقی بــه خوبی عمل 
کرده اند، همچنیــن ایران خــودرو به زودی 
 محصول قابل توجــه ای را رونمایی و وارد بازار 

خواهد کرد.
وزیر صمــت بیان کرد: امروز قیمت ســوخت 
اقتضا می کند به سمت انرژی های پاک پیش 
برویم، کیفیت خودرو های داخلی کشور باید با 
خودرو های خارجی رقابت کنند، اگر کیفیت 
خودرو های داخلی با کیفیت خودرو های تراز 

خارجی نباشد نمی توانند صادرات انجام دهند
علی ابــادی افزود: امتیــازات وزارت صمت به 
خودروسازان براساس کیفیت خودرو های آنها 
می باشــد، زمانی که فنــاوری افزایش یابد به 
طبع قیمت ها کاهش پیدا خواهد کرد به طور 
کلی برای توســعه بازار باید به سمت کیفیت 
خودرو های داخلی برویم. وزیر صمت اضافه کرد: 
واردات خودرو بر اساس قانون در حال اجرا است 
و خوشبختانه آمار واردات بالا است به طوری که 
روزانه خودرو در کشور وارد میشود ما این دغدغه 
را برطرف کردیم که هر کس بتواند برای خودش 

یک خودرو وارد کند
او در خصوص حذف سامانه یکپارچه گفت: به 
نظر من سامانه یکپارچه باید حذف شود و این 
کار باید به صورت تدریجی انجام شود به طوری 
که ما در نخست پلاک فعال را حذف کرده ایم. 
علی ابادی گفت: ما به خودرو سازان گفته ایم 
که از سال آینده محدودیت های ارزی برایشان 
قائل می شــویم به طوری که باید سهمی از ارز 

خودشان را از محل صادرات تامین کنند. 
او در خصوص بســته بودن ثبت سفارش لوازم 
یدکی خودرو گفت:در این خصوص مشــکلی 
وجود ندارد ولی در این زمینه مشکلاتی به وجود 

می آید که برطرف خواهد شد.

خبر

وزیر راه و شهرسازی با اعلام 
اینکه بیش از ۲.۶ میلیون 
واحد نهضت ملی مســکن 
در حال ساخت است، گفت: 
آمارهــای بانــک مرکزی 
نشان دهنده رشد تولید و ســاخت مسکن از منفی 
۶.۹ درصد در سال ۱۴۰۰ به ۷.۱ درصد در پایان سال 

۱۴۰۲ )در مجموع رشد ۱۴ درصدی( است.
به گزارش ایرنــا، »مهرداد بذرپاش« در نشســت 
خبری در وزارت راه و شهرســازی افزود: در بخش 
تولید مسکن در گذشــته کاهش ساخت و سازها 
را مطابق آمارهای رســمی شــاهد بودیم که اثر 
مســتقیمی در آمار تورم کشور داشــت. وی بیان 
داشته مطابق آمار بانک مرکزی در سال ۱۴۰۰ با 
رشد منفی ۶.۹ درصدی در بخش تولید و ساخت 
مسکن مواجه بودیم که با تلاش انجام شده و پایان 
سال گذشــته به رشــد ۷.۱ درصدی رسیدیم که 
نوید ساخت و سازهای گسترده از طریق مردم و با 
کمک دولت را می دهد. وزیر راه و شهرسازی گفت: 
بیش از ۲.۶ میلیون واحد نهضت ملی مســکن در 
مدل های مختلف در کشور در حال ساخت است که 
بخشی از آنها تحویل شــده و مابقی آنها در مراحل 
مختلف پیشرفت قرار دارد. بذرپاش اظهار داشت: 
تولید مسکن از ســوی مردم بدون گرفتن زمین و 

تسهیلات نیز عدد قابل توجهی است.

واگذاری یک میلیــون قطعه زمین در 
روستاها

وی خاطرنشان کرد: در موضوع تامین زمین از ۱۰۰ 
هزار هکتار عبور کرده ایم؛ به طوری که بیش از ۵۰ 
هزار هکتار در مناطق شهری وارد عملیات ساخت 
نهضت ملی مسکن شده و همین میزان زمین نیز در 

محدوده های روستایی تامین شده است.
بذرپاش یادآور شــد: در بخش روســتایی از ابتدای 
انقلاب تا سال ۱۴۰۲، تعداد ۸۰۰ هزار قطعه زمین 
تقدیم روستاییان شده بود؛ این در حالی است که در 

سال ۱۴۰۲ و ۴ماهه امسال بیش از یک میلیون قطعه 
زمین وارد سامانه بخش روستایی شده که بخشی از 

آن تحویل مردم شده و این یک عدد بی سابقه است.

زمین برای ســاخت ۱.۹ میلیون واحد 
تامین شد

وزیر راه و شهرســازی گفت: در بخش مسکن مهر 
تا پیش از این در محدوده های شهری ۱.۱ میلیون 
واحد تامین زمین انجام شده بود، اما در کمتر از سه 
سال عمر دولت سیزدهم تا امروز ۱.۹ میلیون واحد 

تامین زمین انجام شده است.
وی بیان کرد: در موضوع بافت فرسوده در دولت های 
یازدهم و دوازدهم به طور متوسط سالیانه ۴۷ هزار 
پروانه صادر شده بود که در سه ساله دولت سیزدهم 

به ۹۴ هزار فقره افزایش یافت.

افزایش دو برابری نوســازی مســکن 
روستایی 

بذرپاش خاطرنشان کرد: نوسازی مسکن روستایی 
در دولت های یازدهم و دوازدهم ســالیانه ۸۰ هزار 

واحد بود که در سه سال گذشته به ۲ برابر این رقم 
یعنی بیش از ۱۶۵ هزار واحد در سال افزایش یافت. 
وزیر راه و شهرسازی گفت: در دولت سیزدهم بیش 
از ۱۲۰ هزار واحد خالی به ســازمان امور مالیاتی 
معرفی شد و همین هشدار سبب شد تا عرضه بیش 

از ۱۸۰ هزار واحد خالی را به بازار شاهد باشیم.
وی یادآور شــد: در موضوع کنترل بازار مسکن، با 
همکاری مجلس قانون ســامان دهی بازار زمین، 
مسکن و اجاره بها مصوب شد که در آن سقف اجاره 
بهای ســالیانه به طور متوســط ۲۵ درصد در نظر 
گرفته شد و سازوکارهای سختگیرانه ای برای عدم 

اجرای قانون نیز پیش بینی شده است.

کاهش چشــمگیر تورم نقطه به نقطه 
قیمت مسکن

بذرپاش ادامه داد: تورم نقطه به نقطه قیمت مسکن 
مطابق آمار بانک مرکزی با کاهش چشمگیر به ۹.۷ 
درصد کاهش یافته است. وزیر راه و شهرسازی ادامه 
داد: قانون رسمیت بخشیدن به اسناد رسمی یکی 
از قوانین مترقی دقیق و کنترل کننده پرونده های 

املاک است که در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نیز نهایی و ابلاغ شده است و تخلفات این حوزه را به 

حداقل خواهد رساند.
وی به برخی احکام بســیار خوب پیش بینی شده 
در برنامه هفتم توسعه در بخش مسکن اشاره کرد 
و گفت: مطابق یکی از این احکام ۰.۲ درصد از پهنه 
کل سرزمینی به پهنه های شــهری اضافه خواهد 
شد که برآوردهای اولیه ما نشان می دهد ۳۰۰ هزار 
هکتار زمین می تواند به محدوده های شهری اضافه 
شــود؛ این موضوع مانع از احتکار زمین شــده و با 
عرضه بیشتر زمین مردم راحت تر صاحبخانه شده و 

کنترل زمین و مسکن رقم خواهد خورد.
بذرپاش تاکید کرد: نهضت ملی مسکن قانون است 
و باید اجرایی شــده و ادامه یابد، بنابراین در دولت 
چهاردهم نیز باید ادامه یابد. وی در پاسخ به اینکه 
چرا قیمت مسکن در دولت سیزدهم سه برابر شده 
است، خاطرنشــان کرد: عدم ســاخت مسکن در 
هشت سال دولت یازدهم و دوازدهم یکی از دلایل 
آن بود، اما شــاهد بودیم با همیــن تحرکی که در 
دولت سیزدهم انجام شد تورم نقطه به نقطه مسکن 
از ۵۷ درصد بــه ۹.۷ درصد در خردادماه امســال 

کاهش یافت.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: علاوه بر عدم ساخت 
مســکن، عدم اعطای زمین به مردم احتکار زمین 
و غیره دیگر دلایل افزایش قیمت ها بوده اســت. 
بذرپاش تصریح کرد: اگر دولت چهاردهم می خواهد 
در عرصه نهضت ملی مسکن موفق باشد باید شبکه 
بانکی را به خدمت بگیرند، اما بعید است بیش از این 
میزان که ما بانک ها را به میدان آورده ایم بتواند کار 

انجام دهد.
وی گفت: بانک ها بیشتر به اعطای وام های تجاری 
علاقه دارند تا در کوتاه مدت به پولشــان برسند نه 
مانند تسهیلات مسکن در مدت ۲۰ سال. با این حال 
اعطای تسهیلات از سوی بانک ها برای امر مسکن 
در بسیاری نقاط جهان مسبوق به سابقه است. وزیر 
راه و شهرسازی تاکید کرد: استفاده از ظرفیت بازار 
سرمایه و صندوق پروژه ها به منظور تامین مالی نیز 

باید در کنار اعطای تسهیلات بانکی انجام شود.

۲.۶ میلیون واحد نهضت ملی در حال ساخت است

رشد تولید بخش مسکن

نرخ بهره بین بانکی افزایش یافت
نرخ بهره بین بانکی در هفتــه منتهی به ۲۷ 
تیرماه با افزایش یک صدم درصدی نســبت 
به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۳ درصد رســید. 
گزارش جدید تغییرات نــرخ بهره بین بانکی 
نشــان می دهد نرخ بهــره بیــن بانکی در 
هفته منتهی به ۲۷ تیرمــاه با افزایش جزئی 
 نســبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۳ درصد 

رسیده است.
نرخ بهره بین بانکی در هفتــه منتهی به ۲۰ 
تیرماه با کاهش یک صدم درصدی نســبت 
به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۲ درصد رســید. 
نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به ۱۳ 
تیرماه با کاهش ســه صدم درصدی نســبت 
به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۳ درصد رســیده 
بود. نرخ بهره بین بانکــی در هفته منتهی به 
۶ تیرماه بدون تغییر نســبت به هفته قبل از 
آن ۲۳.۶۶ درصد بوده اســت. نرخ سود بین 
بانکی در هفته پایانــی خردادماه به بالاترین 
سطح در سال جاری رسیده و رکورد ۲۳.۶۶ 
 درصــد را در هفتــه پایانــی خردادماه ثبت 

کرده بود.
این نــرخ در هفته منتهی بــه ۲۳ خردادماه 
نیز رکورد ۲۳.۶۳ درصدی را ثبت کرده بود. 
همچنین در هفته منتهی بــه ۱۶ خردادماه 
این نرخ با افزایش ســه صدم درصدی نسبت 
به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۴ درصد رســیده 
بود. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۹ 
خرداد ماه با کاهش یک صدم درصدی نسبت 
به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۱ درصد رســیده 
بود؛ نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به ۲ 
خرداد نیز با افزایش محسوس نسبت به هفته 
پایانی اردیبهشت ماه به ۲۳.۶۲ درصد رسیده 
بود. این نرخ در هفته منتهی به ۲۶ اردیبهشت 
ماه با افزایش نسبت به هفته قبل از آن ۲۳.۵۶ 

درصد بود.
نرخ بهره بین بانکی در هفتــه منتهی به ۱۹ 
اردیبهشت ماه نسبت به هفته قبل از آن بدون 
تغییر بوده و ۲۳.۵ درصد اعلام شد. این نرخ 
در هفته منتهی به ۱۲ اردیبهشت ماه با کاهش 
یک صدم درصدی نسبت به هفته قبل از آن به 

۲۳.۵ درصد رسیده بود.
نرخ ســود بین بانکی در هفتــه منتهی به ۵ 
اردیبهشت ماه نرخ سود بین بانکی با کاهش 
یک صدم درصدی نســبت به هفتــه قبل از 
آن به ۲۳.۵۱ درصد رســیده بود. این نرخ از 
ابتدای سال جاری با روند کاهشی همراه بود 
به جز هفته منتهی به ۲۹ فروردین ماه.  نرخ 
بهره بین بانکی در هفته پایانــی فروردین با 
افزایش همراه شدو با ۴ صدم درصد افزایش 
 نســبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۵۲ درصد 

رسید.
نرخ بهره بین بانکی در هفتــه منتهی به ۲۲ 
فروردین ماه با کاهش نیم درصدی نسبت به 
هفته قبل از آن به ۲۳.۴۸ درصد رسید. نرخ 
بهره بین بانکی که در هفته نخست فروردین 
ماه ســال جاری ۲۳.۶۲ درصد شــده بود در 
دومین هفته از نخســتین ماه سال جدید با 
کاهش ۴ صدم درصدی همراه شد و به ۲۳.۵۸ 

درصد رسید.
این نرخ در هفته پایانی اسفندماه سال ۱۴۰۲ 
به ۲۳.۶۶ درصد رسیده بود که بالاترین نرخ 
بهره بین بانکی از آبان ماه به بعد محســوب 
می شود. بیشــترین رکورد این نرخ در هفته 
نخســت مهر ۱۴۰۲ ثبت شــده است. نرخ 
بهره بین بانکی در پایان هفتــه منتهی به ۵ 
مهرماه سال ۱۴۰۲ با رکوردشکنی ۱۰ سال 
به ۲۳.۸۰ درصد افزایش یافته بود؛ البته بعد از 
آن روند کاهشی نرخ سود بین بانکی آغاز شد 
و در هفته نخســت آبان ماه به ۲۳.۷۱ درصد 
 کاهش یافــت و بعــد ان آن وارد کانال های 

پایین تر شد.

قیمت بلیت پروازهای اربعین 
مشخص شد

رییس سازمان هواپیمایی گفت: بلیت اربعین 
از مبدا تهران برای مســیر رفت و برگشــت 
۱۰ میلیون تومــان تعیین شــد. به گزارش 
مهر، محمد محمدی بخش رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشور گفت: قیمت بلیت پروازهای 

اربعین مشخص شد.
وی اظهار کــرد: بر این اســاس قیمت بلیت 
اربعیــن از مبدا تهــران برای مســیر رفت و 
برگشــت ۱۰ میلیون تومان و از مبدا استان 
خراسان رضوی نیز ۱۲ میلیون تومان تعیین 

شده است.

خبر

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3074 یک شنبه 31 تیر ماه1403

تشکل ملی کشــتیرانی و خدمات وابسته ایران 
در بیانیه ای اعلام کرد: بیــش از ۹۰ درصد حجم 
مراودات و تبادلات تجارت خارجی دریا برد بوده و 
به مفهوم وابستگی بلافصل اقتصاد کشور به دریا 
است. تشکل ملی کشــتیرانی و خدمات وابسته 
ایران به عنــوان جامعه دریایی و بنــدری ایران 
خطاب به رئیس جمهور منتخب در بیانیه ای اعلام 
کرد: بار دیگر ملت شــریف ایران حماسه ای رقم 
زدند، ســلایق و علایق گوناگون، زیر یک پرچم 
سه رنگ و مقدس و در کنار هم جناب آقای دکتر 
مسعود پزشکیان را به عنوان نهمین رئیس جمهور 
کشور عزیزمان ایران و سکان دار دولت چهاردهم 

برگزیدند.
بر خود لازم می دانیم ضرورت توجه دولت ایشان 
به اقتصاد دریا محور و توسعه لجستیکی را به عنوان 
یک راهبرد اساسی و کلیدی رشد اقتصادی کشور، 
در پرتو سیاست های کلی نظام و مورد تأکید ویژه 
مقام معظم رهبــری و در راســتای برنامه هفتم 

توسعه یادآور شویم.
ضرورتی که به عنوان یکی از حلقه های توســعه 
اقتصادی، مورد غفلت دولت هــای مختلف بوده 
اســت، ارتقای تــوان اقتصاد دریایــی و بندری، 
مهم ترین پیشــران اقتصادهای نوظهور در سایه 
برخورداری از مرزهای گسترده دریایی و دسترسی 

به آب های آزاد اســت که متأســفانه کم توجهی 
و بی اهمیت انگاشــتن آن منجر به ازدست دادن 
فرصت های دریایی، بندری، ترانزیتی و نیز تنزل 

رتبه LPI )شاخص لجستیکی( کشور شده است.
با نظر به پتانسیل های فراوان دریایی ایران، توسعه 
دریا محور می تواند به عنوان یک راهبرد کلیدی در 
جهت دستیابی به اهداف اقتصادی و توسعه پایدار 
کشور موردتوجه قرار گیرد. انتظار می رود دولت 
جدید با تمرکز بر این حوزه، زمینه های لازم برای 
رشد و پیشرفت کشــور را فراهم آورد و انتظارات 
فعالان صنعــت دریایی، بندری و لجســتیکی و 

تجارت خارجی کشور را برآورده سازد.
اقتصاد دریا محور به عنــوان کلیدی ترین راهکار 
ورود بــه تجــارت بین المللی از طریق بســط و 
گسترش حمل ونقل دریایی و صنعت لجستیکی 
که مشــتمل از فعالیت های راهبــردی دریایی و 
بندری، بهره بــرداری از منابــع طبیعی دریایی، 
گردشگری دریایی، صنایع شیلات و آبزی پروری، 
صنعــت کشتی ســازی و تعمیــرات؛ این بخش 
می تواند سهم بزرگی در افزایش درآمد ملی، ایجاد 
اشتغال و توسعه پایدار کشور داشته باشد و دروازه 

ورود کشور به مبادلات بین المللی است.
استحضار دارند بیش از ۹۰ درصد حجم مراودات 
و تبادلات تجارت خارجــی )واردات و صادرات( 

کالاها دریا برد بوده و به مفهوم وابستگی بلافصل 
اقتصاد کشــور به دریا اســت. نادیــده گرفتن 
فرصت های لجســتیکی موجب شده مزیت های 
رقابتی و مطلق را از دست داده و عنقریب تمامی 
مزایای ترانزیتی را به کریدورهــای فعال و یا در 
 دســت اقدام رقبا و کشــورهای اطراف و اکناف 

سپرده شود.
بی توجهــی زایدالوصف دولت های پیشــین در 
کاهش تصدی گری و نادیده انگاشتن قابلیت ها و 
توانمندی های بخش خصوصی در روابط بین الملل 
که در اجماع و اشکال تشــکلی و صنفی ظهور و 
بروزیافته است، ناکارآمدی دیپلماسی اقتصادی 
دولتی را به رخ می کشــاند، هر لحظــه تردید در 
استفاده بهینه از مواهب اقتصاد دریا محور خسران 
غیر قابــل بازگشــتی را رقم خواهــد زد. اعتقاد 
راسخ داشــته تحریم بلای جان کشور و همچون 
موریانه درخت تنومند اقتصاد کشور را می خورد. 
درعین حال تجارب حاصــل از مقابله با تهدیدات 
تحریمی در ســاله ای اخیر و حفظ و حراســت از 
زنجیره تأمین ملی در سخت ترین محدودیت های 
متأثر از رژیم حقوقی متمرکز بر کشتیرانی، بسیار 
گران بها و ارزشمند بوده است و امروز توفیقات و 
موفقیت های استمرار انتقال کالا به کشور به طور 
اعم و ترانزیت در وجه اخص حاصل هوشمندی، 

درایت، ســرمایه گذاری و تلاش های منتج از آن 
و دســت آورد بخش خصوصی بوده اســت؛ ولی 

متأسفانه ناکافی.
چهره لجســتیکی منطقــه و جهان به ســرعت 
در حال دگرگونی اســت و در صــورت غفلت ما، 
دیری نخواهــد پایید که حتی کشــورهایی که 
رقیب جدی برای ما محســوب نمی شوند، گوی 
رقابت را از ما بربایند. قطع یقین اخبار و اطلاعات 
سرمایه گذاری های جدید لجستیکی و کریدورهای 
منطقه ای و همسایه، همچون افغانستان، پاکستان، 
آذربایجان و عراق را دریافت نموده اید، هم اینک 
کشور امارات به عنوان پیشتاز لجستیکی منطقه با 
ایجاد شهر لجستیکی دبی، مدت ها پیش حرکت 
خود را به سمت زیرســاخت های لجستیک نوین 
آغاز کرده و دیگر کشورهای حاشیه خلیج فارس 
همچون عربستان سعودی، قطر و عمان به سرعت 
در حال مدرنیزه نمودن بخش لجســتیکی خود 
هستند. کشور ترکیه نیز به طور جدی در این حوزه 
برنامه ریزی و شرکت های لجستیکی طرف سوم و 
چهارم در آن در حال گسترش و فعالیت هستند. 
همچنین این کشور با ایجاد مراکز لجستیکی در 
مقیاس های مختلف، به ویــژه در مجاورت بنادر 
تجاری مهــم را در برنامه های توســعه ای خود 

جای داده است.

براساس گزارش مرکز آمار ایران، در خردادماه ۱۴۰۳، 
درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش  های 
خدمات در ۱۲ ماه منتهی به خردادماه ۱۴۰۳ نسبت به 

مدت مشابه سال قبل ۴۸.۷ درصد است.
به گزارش ایســنا، طبق اعلام مرکز آمــار ایران، در 
خردادمــاه ۱۴۰۳، شــاخص قیمــت تولیدکننده 
بخش  های خدمات ۱۱۴۰.۸ محاسبه شده است که 
نســبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۴.۵ درصد، نسبت 
به ماه مشابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۴۶.۲ 
درصد و در ۱۲ ماه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره 
 مشابه سال قبل )تورم سالانه( ۴۸.۷ درصد افزایش 

داشته است.
براســاس این گزارش، در خردادماه ۱۴۰۳، درصد 
تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده بخش  های 
خدمات نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۴.۵ درصد 
اســت. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشان در 
داخل کشور، در خردادماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه قبل، 
۴.۵ درصد افزایــش دارد. در این ماه بیش  ترین تورم 
ماهانه با ۸.۶ درصد مربوط به گــروه »فعالیت های 
حرفه ای، علمی و فنی« و کم  ترین تورم ماهانه با ۰.۱ 
درصد مربوط به گروه  »آب رسانی، مدیریت پسماند، 

فاضلاب و فعالیت های تصفیه« است.

در خردادماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شاخص قیمت 
تولیدکننده بخش  های خدمات نسبت به ماه مشابه 
ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۴۶.۲ درصد است. 
یعنی، میانگین قیمت دریافتی توسط ارائه دهندگان 
خدمات به ازای تولید خدماتشان در داخل کشور، در 
خردادماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه مشابه سال قبل، ۴۶.۲ 
درصد افزایش دارد. در این ماه بیش  ترین تورم نقطه 
به نقطه با ۶۱.۷ درصد مربوط به گروه »آب رســانی، 
مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه« و 
کم  ترین تورم نقطه به نقطه با ۲۹.۲ درصد مربوط به 

گروه »اطلاعات و ارتباطات« است.
مطابق گــزارش فوق، در خردادمــاه ۱۴۰۳، درصد 
تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده بخش  های 
خدمات در ۱۲ ماه منتهی به خردادماه ۱۴۰۳ نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل ۴۸.۷ درصد ارزیابی شده 
اســت. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشان در 
داخل کشور، در ۱۲ ماه منتهی به خردادماه ۱۴۰۳ 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۸.۷ درصد افزایش 
دارد. در این ماه بیش  ترین تورم سالانه با ۷۰.۳ درصد 
مربوط به گروه »فعالیت های خدماتی مربوط به تامین 
جا و غذا« و کم  ترین تورم سالانه با ۲۰.۶ درصد مربوط 

به گروه »اطلاعات و ارتباطات« است.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: در شــرایط کنونی میزان 
موجودی نهاده های دامی به حدی است که در صورت 

عدم واردات جوابگوی نیاز ۴ تا ۴.۵ ماه کشور است.
محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشــاورزی در مراسم 
افتتاحیه بیست و سومین نمایشــگاه بین المللی دام، 
طیور و صنایع وابسته ایران گفت: معیشت و سفره مردم 
جزء دغدغه ها و درخواست جدی مقام معظم رهبری و 
رئیس جمهور شهیدمان بوده است، براین اساس برای 
رفع مشکلات بخش از  همان ابتدا راهبرد و استراتژی 
های جدیدی برای حوزه های مختلف بخش کشاورزی 
تعریف کردیم تا ضمن استفاده از تمامی ظرفیت های 

بخش کشاورزی، محدودیت ها را به حداقل برسانیم.
او حداکثر سازی تولید به منظور استفاده از ظرفیت های 
کامل در واحدهای تولیــدی و زیربخش های مختلف 
کشاورزی را اولین راهبرد و استراتژی حوزه کشاورزی 
دانست و افزود: حفاظت از منابع پایه بخش کشاورزی 
به طوریکه تولید به قیمت آســیب زدن به منابع پایه و 
محیط زیست نباشــد، یکنواختی تولید در راستای به 
حداقل رساندن نوســانات قیمت و جلوگیری از زیان 
تولیدکننده و مصرف کننده، توازن بخشی تولید و تولید 
صادرات محور از جمله مهم ترین راهبردهاست که بر آنها 

متمرکز شدیم.
نیکبخت با تاکید بر بررســی و رفــع موانع پیش روی 

صادرکنندگان گفت: معتقدیم اگر تولید در هر سطحی 
برای تامین نیاز داخل باشد، قطعا با بن بست روبرو می 

شویم چراکه تولید باید صادرات محور باشد.
وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: علی رغم آنکه در واردات 
حرفه ای هستیم، اما در صادرات به نظر می آید همانند 
واردات حرفه ای نیستیم و ابتدای راه هستیم. درحالیکه 
بنده به عنوان متولی بخش کشاورزی اگر واردات انجام 
شود، ناراحت می شوم چراکه ما بدنبال صادرات هستیم 
تا تولید را از نظر کمی و کیفی بهبود بخشیم. به گفته او، 
کشــاورزی دانش بنیان و افزایش بهره وری با سه رکن 
تحریم، آموزش و ترویج و استفاده حداکثری از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان تاثیر بسزایی در بهبود شرایط  

دارد.
نیکبخت در بخش دیگر اظهارات خود با بیان اینکه طی 
ماه های قبل در تامین نهــاده های دامی با چالش های 
متعددی روبرو بودیم، افزود: قیمت کنجاله سویا در ماه 
های اخیر به ۳۷ تا ۳۸ هزار تومان رسیده بود و از طرفی 
نهاده ها با تاخیر ۳ تا ۴ ماهه تحویل داده می شــد، اما 
اکنون موجودی ذرت کشــور بیش از ۳ میلیون و ۶۰۰ 
هزار تن و کنجاله ســویا حدود ۲ میلیون تن است، در 
خصوص جو هم وضعیت مطلوبی داریم به طوریکه اگر 
طی ۴ تا ۴.۵ ماه آینده نهاده ای وارد کشور نشود، ذخایر 

جوابگوست.

انجام ۹۰ درصد تبادلات خارجی از طریق دریا 

ذخایر نهاده های دامی جوابگوی نیاز کشور استتورم تولیدکننده بخش خدمات اعلام شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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وزیر نیرو گفت: تأکید دولت همــواره این بوده 
اســت که برنامه های مدیریت مصــرف باید از 
بخش های دولتی آغاز شــود و بر این اســاس 
شرکت های توزیع موظف هستند برق آن دسته 
از اداراتی را که نسبت به کاهش مصرف برق خود 

اقدام نمی کنند، قطع کند.
علــی اکبــر محرابیان، وزیــر نیرو در جلســه 
مدیریت مصرف برق فصل گرم سال که در مرکز 
دیسپاچینگ ملی شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران و با حضور مدیران ارشد صنعت برق کشور 
برگزار شــد، گفت: همانطور کــه گزارش های 
سازمان هواشناسی نشان می دهد، در دو هفته 
پیش رو شــاهد افزایش بی سابقه دما در سراسر 
کشــور خواهیم بود که به دلیــل همزمانی این 
افزایش دمــا در نقاط مختلف کشــور، تقاضای 

مصرف برق به شدت افزایش می یابد.
وزیر نیرو ادامه داد: اســتقرار گنبــد حرارتی و 
افزایش شدید دما تنها محدود به ایران نیست و 
کل منطقه غرب آسیا با این شرایط رو به رو است و 
گزارش ها نشان می دهد برخی کشور های منطقه 
خلیج فارس که از زیرســاخت های مناسبی نیز 
در حوزه برق رو به رو هستند به ناچار نسبت به 

اعمال خاموشی اقدام کرده اند.
وی با تأکید بر این نکته که باوجود افزایش بسیار 
زیاد دمای هوا شــاهد پایداری شبکه سراسری 
برق در ایران هســتیم، افزود: باتوجه به شرایط 
ویژه ای که در آن قرار داریم، تمامی بخش های 
صنعت برق کشور اعم از نیروگاه ها، بخش انتقال و 
بخش توزیع و در آماده باش کامل هستند و نهایت 
تلاش خود را برای تولید و توزیع حداکثری برق 

در بخش های مختلف مصرفی انجام می دهند.
محرابیان با اشاره به برگزاری جلسه ویژه مدیریت 
تولید و مصرف برق در مرکز دیسپاچینگ ملی 
برق خاطرنشان کرد: در این جلسه ظرفیت تولید 
برق کشور از طریق واحد های مختلف نیروگاهی 
مانند نیروگاه های حرارتــی، تجدیدپذیر، اتمی 
و برقابی مورد بررســی قرار گرفت و مقرر شــد 
تا واحد های محدودی که بــه دلیل تعمیرات از 
مدار خارج هســتند حداکثر تا فردا ظهر به مدار 
تولید وارد شــوند تا در حوزه تولیــد با بالاترین 
ظرفیت ممکن در خدمــت بخش های مختلف 

مصرف کننده برق باشــیم. وزیــر نیرو مدیریت 
مصــرف در بخش هــای مختلف را رمــز عبور 
موفق از اوج بار ســال جاری دانســت و در این 
باره گفت: در دو سال گذشــته باوجود ناترازی 
موجود میان مصرف و تولیــد از طریق مدیریت 
مصرف توانســتیم اوج بار مصرف برق را به نحو 
مطلوبی مدیریــت کنیم و در ســال جاری نیز 
 از این طریــق می توانیم از اوج بــار با موفقیت 

عبور کنیم.
وی با اشاره به سپرده شدن مدیریت مصرف در 
بخش خانگی به مردم یادآور شد: بخش عمده ای 
از مشترکان بخش خانگی در هفته های گذشته 
با برنامه های مدیریت مصرف همکاری داشتند 
که جا دارد از آن ها تشکر کنیم، اما تعداد اندکی 
از مشترکان بخش خانگی نیز مصارف بالای 2 تا 
3 برابر الگو دارند که در دو هفته پیش رو ناگزیر 
هستیم به دلیل جلوگیری از تضییع حقوق دیگر 
مشــترکان ابتدا نســبت به محدودسازی برق 
آن ها در صورت لزوم نســبت به قطع برق آن ها 

اقدام کنیم.
محرابیان در بخــش دیگری از ســخنان خود 
به لزوم همــکاری حداکثری بخــش اداری با 
برنامه های مدیریت مصرف اشاره کرد و در این 
خصوص تأکید کرد: هدف گذاری صورت گرفته 
برای مدیریت مصرف در بخــش اداری 1500 
مگاوات بود، اما گزارش ها نشان می دهد حداکثر 
همکاری ادارات به 1200 مگاوات رسیده است که 
این یعنی برخی ادارات به وظایف خود در حوزه 

کاهش مصرف برق عمل نمی کنند.
وزیر نیرو در همین رابطه بیان کرد: تأکید دولت 
همواره این بوده اســت که برنامه های مدیریت 
مصرف باید از بخش های دولتی آغاز شود و بر این 
اساس شرکت های توزیع موظف هستند برق آن 
دســته از اداراتی را که نسبت به کاهش مصرف 

برق خود اقدام نمی کنند، قطع کند.
وی با اشاره به اهمیت ورود مولد های خودتأمین 
دستگاه های دولتی و نظامی به مدار تولید برق 
بیان کرد: مولد های دستگاه های دولتی و نظامی 
باید به صورت مستمر در مدار باشند و این مراکز 
حتی المقدور لازم است برق مورد نیاز خود را از 

طریق مولد های خودتأمین تأمین کنند.

بنابر اعلام مسئولان بانک مرکزی از ۷ مرداد فروش ارز 
اربعین آغاز خواهد شــد و دریافت این ارز منافاتی با ارز 

مسافرتی برای زائران ندارد.
از تاریخ ۷ مرداد تا 3 شهریور ماه امسال عملیات فروش ارز 
زیارتی به زائران  آغاز خواهد شد و  بانک های ملی، سپه، 
ملت، تجارت، صادرات، پارســیان و پست بانک ۷ بانک 
عاملی هستند که زائران می توانند از طریق آنها اقدام به 
خرید و دریافت ارز مورد نیاز کنند و همچنین ۶ سکوی 

فعال هم اقدام به ارائه خدمات برخط می کنند.
گفتنی است، فروش ارز )اســکناس( به زائران متقاضی 

اربعین حســینی، حداکثر به مبلــغ 200، 000 دینار 
عراق، به هــر زائر به نرخ فروش اســکناس مرکز مبادله 
ارز و طــلای ایــران )ETS( خواهــد بــود و دریافــت 
هرگونه کارمزد و یــا هزینه از متقاضی بــه جزء معادل 
 ریالــی ارز مورد تقاضا )بر اســاس نرخ مرکــز مبادله(،

 ممنوع است.
پیش از این هم کامیار چگینی، کارشناس اداره پایش بازار 
ارز بانک مرکزی گفته بود: ارز اربعین به افراد بالای 5 سال 
تعلق می گیرد و برای دریافت ارز باید مدارک و پاسپورت 
همراه زائران باشد و افراد بالای 1۸ سال هم باید یک سیم 

کارت داشته باشند. اما برای دریافت ارز متقاضیان باید 
حتماً در ابتدا سامانه سماح ثبت نام کنند و ثبت نام آنها 

باید حتماً با موفقیت انجام شده باشد.
پیگیری ها از بانــک مرکزی هم حاکی از آن اســت که 
دریافت ارز اربعین منافاتی با ارز مسافرتی برای زائرانی که 

قصد سفر هوایی دارند ندارد.
همچنین چگینی در رســانه ملی اظهار کرده بود: برای 
خرید حضوری ارز زائران باید به شعب منتخب مراجعه 
کرده، اما امسال ضرورتی به افتتاح حساب برای دریافت 
ارز نیســت. در بحث اینترنتی هم بعــد از احراز هویت 

می کنند متقاضیان مبلــغ ریالی ارز را واریــز کرده و با 
مراجعه به شعبه در همان روز ارز مورد نیاز خود را دریافت 
کنند و همچنین این نکته را باید اعلام کرد که دریافت ارز 
اربعین منافاتی با ارز مسافرتی برای زائرانی که قصد سفر 
هوایی دارند ندارد و زائران می توانند همزمان ارز مسافرتی 

را دریافت کنند.
در نهایت گفتی اســت بنابر اعلام قبلــی بانک مرکزی 
بازخریــد ارز فروخته شــده در ســرفصل مزبــور)ارز 
 اربیعن( صرفاً توســط بانــک اولیه عامل فــروش مجاز

 است.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت گفت:مجموع 
تجارت ایران بــا آفریقا در بهار امســال 3۹۸ هزار و ۶۶۶ تــن کالا به ارزش 
1۶1 میلیون و ۸3۷ هزار دلار بوده اســت. لطیفی ســخنگوی کمیســیون 
توســعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت گفت: به طورکلی تجارت ایران 
با آفریقا ســالانه 1.2 میلیارد دلار اســت که 1.1 میلیــارد دلار آن صادرات 
است که بیشــترین میزان تجارت خارجی بین ایران و آفریقا در سال 1۴01 
 اتفاق افتاد که تجارت خارجی با آفریقا به حــدود یک میلیارد و200میلیون 

دلار رسید.
او ادامه داد: حجم تبادلات تجاری آفریقا در سال گذشته حدود 1200 میلیارد 
دلار بوده، سهم ایران از این تبادلات ناچیز بوده است، همچنین قاره آفریقا با 

دارا بودن 1.۴ میلیارد نفر جمعیت و 5۴ کشــور، یک فرصت بزرگ در حوزه 
روابط تجاری و اقتصادی است.

لطیفی تصریح کرد: آمار های گمرک در سال گذشته نشان می دهد51 درصد 
صادرات ایران به این قاره مشتقات نفتی، شامل کود اوره، قیر، گاز مایع و انواع 
روغن های صنعتی بود و بعد از آن 3۷ درصد صادرات کشورمان را محصولات 
فولادی و آهنی به خود اختصاص داده است. مواد غذایی، مصالح ساختمانی، 
انواع فرش و کف پوش، شــوینده ها و لوازم بهداشــتی، لوازم خانگی، دارو و 
تجهیزات پزشکی، لوازم صنعتی، قطعات خودرو، لاستیک، مواد معدنی، لوازم 

الکتریکی، لوستر، مبلمان و اسباب بازی بوده است.
لطیفی گفت: همچنیــن۶۶ درصد واردات ایــران از این قاره مــواد غذایی 

و کشــاورزی مانند چای، ذرت، قهوه، توتون، حبوبات، لاشــه گوســفند و 
محصولات شــیلاتی بودند و 21 درصد نیز مواد معدنی مانند سنگ منگنز، 
ســنگ و خاک روی، کنســانتره گروم، و 13 درصد دیگر نیــز عمدتاً روغن 
 صنعتــی و گریس، انواع تســمه، ماشــین آلات، مواد شــیمیایی و صنعتی 

و لوازم یدکی بودند.
به گفته لطیفی، مجموع تجارت ایران با 32 کشور آفریقایی در بهار  امسال 3۹۸ 
هزار و ۶۶۶ تن کالا به ارزش 1۶1 میلیون و ۸3۷ هزار دلار بوده است. به طوری 
که مجموع صادرات ایران به 3۷۴ هزار و ۷03 تن کالا به ارزش 13۹ میلیون و 
5۹0 هزار دلار می رسد، همچنین ایران از کشور های آفریقایی 23 هزار و ۹۶3 

تن کالا به ارزش 22 میلیون و 2۴۷ هزار دلار وارد کرده است.

به گفته رئیس اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی، ارتباطی و لوازم جانبی 
تهران، تصمیمات غیرکارشناسی در حوزه تلفن همراه باعث قاچاق گسترده 
این کالا در کشور شده اســت. رئیس اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی، 
ارتباطی و لوازم جانبی تهران با اشــاره به تبعات برخی تصمیمات به منظور 
ممنوعیت واردات یک برند خاص از تلفن همراه و افزایش قاچاق این کالا در 
کشور، خواستار استقرار نگاهی کارشناسی در تصمیم سازی و سیاست گذاری 

این حوزه، در دولت جدید شد.
حســین ســادات حســینی، با اشــاره به ویژگی ها و اقتضائات خاص این 
صنف، گفت: صنف تلفن همراه کشــور یکی از جوان تریــن و در عین حال 
پرمصرف ترین اصناف کشــور در حوزه ارز بوده که البتــه 2نرخی بودن ارز 
نیز باعث ایجاد مفاســدی در این حوزه شده است. به همین دلیل این صنف 
 برای ارائه خدمت به مــردم نیازمند نگاه و تعاملات ویژه ای از ســوی دولت 

خواهد بود.
او افزود: باتوجه به پیشرفت های روزافزون تکنولوژی و فناوری های جدید در 
دنیا، جامعه جوان ما نیز نیاز و علاقه ویژه ای برای به روز بودن و همســویی با 
این روند دارد. اما ایجاد برخی محدودیت ها برای عرضه این کالای مبتنی بر 
فناوری های نوین که اغلب از تصمیمات غیرکارشناسی در این حوزه نشأت 
می گیرد، از یک ســو باعث عقب افتادن جامعه از همراهی با تکنولوژی های 
روز دنیا می شود و از سوی دیگر درب ورود کالاهای قاچاق در این حوزه را به 

کشور باز کرده است.
سادات حسینی یادآور شــد: در ســال 13۹۶ به همت دولت محترم، ورود 
کالاهای قاچاق تماما در صنف تلفن همراه بســته شــد، ولی امروز شــاهد 
هســتیم که با اعمال یک ســری ممنوعیت های غیر کارشناسی در حوزه 

واردات از یک برند خاص، اتفاقات ناخوشــایندی رخ داده و آن کالا به مقدار 
بسیار زیاد به صورت قاچاق به کشــور وارد شده و در حال استفاده است و در 
این میان نیز طرح رجیســتری تلفن همراه در حال شکســت خوردن است 
 و اســتفاده از این تلفن ها بدون و پرداخت حقــوق و گمرکی دولت در حال

 استفاده هستند.
رئیس اتحادیه صنف دســتگاه های مخابراتی، ارتباطی و لوازم جانبی،ادامه 
داد: همچنین در بحث خدمات به دلیل نداشــتن تعامل با کشورهای دیگر 
و حمایت نشدن از سمت شــرکت های مادر، با چالش هایی اساسی روبه رو 
هستیم. امیدواریم دولت جدید با نگاهی تعاملی نسبت به فعالان این صنف، از 
نظرات کارشناسی در این حوزه تخصصی برای تصمیم سازی ها استفاده کند.

او تصریــح کــرد: همچنیــن باید توجه داشــت کــه در این زمینــه تنها 
تشــکل های صنفی رســمی در حــوزه تلفن همــراه که بر اســاس قانون 
نظام صنفــی و انتخابــات در اتحادیه های کشــوری و اتاق هــای  اصناف 
کشــور معرفی شــده اند، صلاحیت حضور در جلسات کارشناســی و ارائه 
تجربیــات و راهکارهای لازم به نماینــدگان دولت را خواهند داشــت تا از 
 این طریق بتوانیم بهترین خدمات را در این حوزه به مردم شــریف کشــور

 ارائه کنیم.
سادات حسینی در ادامه با اشاره به وجود شرکت های بسیاری با عنوان تولید 
کننده در حوزه تلفن همراه در کشور، از عدم تولید واقعی این کالا انتقاد کرد 
و گفت: ما به هیچ وجه مخالف تولید تلفن همراه در کشور نیستیم، اما از آنجا 
که هنور بسترهای لازم برای آن فراهم نشده، معتقدیم باید در مسیر صحیح و 
ایجاد زیرساخت های لازم به سمت تولید برویم تا زمینه برخی سوء استفاده ها 

در این حوزه برداشته شود.

رییــس اتحادیــه طلا و 
جواهــر با اشــاره به ثبات 
بــازار طــلا از کاهش یک 
میلیون و 200 هزار تومانی 
حباب سکه خبر داد. محمد 
کشــتی آرای با اشــاره به روند بازار طلا در هفته 
گذشــته گفت: از بعد از برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری شاهد کاهش قیمت ارز بودیم در حالی که 
قیمت جهانی طلا به یک رکورد قیمتی جدید یعنی 
دو هزار و ۴۷0 دلار رسید اما به دلیل کاهش قیمت 
ارز، افزایش قیمت جهانی طلا نتوانست تاثیری بر 
قیمت داخلی طلا بگذارد و شاهد کاهش قیمت طلا 

و سکه نیز بودیم.
وی در گفت وگو با ایرنا افزود: نکته دیگر در کاهش 
قیمت طلا این اســت که وارد به ماه محرم و صفر 
شدیم و در این دو ماه به طور سنتی، تقاضای خرید 
طلا کاهش پیدا می کنــد. این موضــوع در کنار 

اقدامات بانک مرکزی و قول هــای رئیس جمهور 
جدید شاهد کاهش یک میلیون و 200 هزار تومانی 

قیمت سکه بودیم.
کشــتی  آرای افــزود: پیش بینــی می شــود در 
خوشبینانه ترین حالت بازار طلا در دو هفته پیش رو 
دارای ثبات باشد و تغییرات چندانی را احساس نکند 

و حتی شاهد کاهش قیمت ها باشیم.
کارشناسان بازار بر این باورند اگر خبرها همسو با 
اقتصاد ادامه داشته باشند، کاهش قیمت در همه 
اجناس اتفاق خواهد افتاد. همچنین اگر تعاملات 
ما با کشورهای دیگر بهبود پیدا کند و تولید داخل 
رونق پیدا کند، محصولات تولیدی ایران در ساز و 
کاری سالم به کشورهای دیگر صادر می وشد و بازار 
طلا هم مثل بســیاری از بازارهای دیگر به اصلاح 

قیمت خواهد پرداخت.
در همین زمینه سهراب اشرفی کارشناس اقتصادی 
و فعال بازار طلا در گفت وگو با فراز با اشاره به اینکه 
تحویل دولت فعلی به دولت جدید بازارهای مالی را 
در دوران گذار قرار داده است به رکود روزهای محرم 

در بازار طلا اشاره کرد. به اعتقاد وی برای مشخص 
شدن روند قیمت در این بازار باید تا پایان شهریور 

صبر کرد.
قیمت طلا و ســکه در هفته اخیر مطابق سال های 
گذشــته در رکود محرم گرفتار شــده است. بازار 
مرکزی طلا در پایتخت تعطیل است و کاهش تقاضا، 
بازار طلا را از تکاپو انداخته اســت. در همین راستا 
سهراب اشرفی کارشــناس اقتصادی در خصوص 
روند قیمت در بازار طلای داخلی به عوامل اثرگذار 
بر این بازار اشاره کرد و سابقه تاریخی تعطیلی بازار 
طلا در تهران را به دوران صفویه و قاجار نسبت داد.

سهراب اشرفی کارشناس بازار طلا و فعال اقتصادی 
با اشاره به سابقه تاریخی تعطیلی بازار طلا در بازار 
تهران  گفت: »از زمان صفویه و قاجار رسم بوده که 
بازار مرکزی طلا در تهران چند روز مانده به تاسوعا 
و عاشورا تا سوم امام حسین )ع( تعطیل بوده است. 
در هفته جاری نیز بــازار مرکزی طــلا در تهران 
تعطیل اســت اما معاملات تلفنی و یا به اصطلاح 
پشت خطی انجام می شود؛ همچنین سایر مراکز و 

مغازه های طلافروشی در سطح شهرها باز هستند.« 
وی در خصوص چگونگی کشف قیمت در بازار طلا 
اظهار کرد: »بورس کالا فعال است و معاملات پشت 
خطی هم انجام می شــود. همچنین فروشگاه های 
طلا در داخل کشــور فعالیت دارند؛ بنابراین برای 
کشف قیمت هیچ مشکلی وجود ندارد.« این فعال 
اقتصادی در خصوص روند تقاضا در ماه محرم گفت: 
»به طور ســنتی در ماه محرم تا نیمه صفر و تا قبل 
از اربعین به جهت افت قیمت دلار و کاهش تقاضا، 
بازار طلا مقداری رکودی می شود؛ اما بعد از اربعین و 
با توجه به نزدیک شدن به ربیع الاول و مناسبت های 

پیش رو بازار طلا کم کم رونق می گیرد.«

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

قیمت ها کاهش یافت

ثابت در بازار طلا و سکه

دریافت ارز اربعین منافاتی با ارز مسافرتی ندارد

تجارت ایران و آفریقا به بیش از ۳۹۸ هزار تن رسید

عامل قاچاق گسترده موبایل در کشور

دستور قطع برق ادارات پرمصرف صادر شد

شرایط خروج بازار طلا از رکود
ابراهیم محمدولی، فعال بازار طلا

انس جهانی بسیار حساس اســت. هر گونه 
حرفی یا رفتاری می تواند در بحث قیمت انس 
اثر گذار باشد. در بازارهای داخلی هم این امر 
می تواند در تغییر قمیت طلا و سکه موثر باشد. 
همچنین هر زمان که ثبات واقعی به قیمت ها 
بازگردد داد و ســتدها و تقاضا بیشتر خواهد 
شــد. عوامل متعددی در یکی دو هفته اخیر 
بازار طلا را وارد رکود کرده است. اگرچه اونس 
جهانی طلا رشد تدریجی را تجربه کرده است، 
اما افــت قیمت دلار داخلی مانــع از افزایش 

چشمگیر طلا در بازار داخلی شده است.
اخبار سیاســی بلافاصلــه روی قیمت انس 
جهانی اثرگذار اســت بنابراین در طول سال 
رخدادهای سیاسی اثر بیشتری دارد، تقاضا 
نیز در رابطه با قیمت تاثیر دارد. به هر ترتیب 
احتمال می دهیم اگر اتفاق خاصی پیش نیاید، 
آرام آرام به آرامش قبلی بازار طلا بازگردیم و 

دادوستدها به روال عادی بازگردد.
نکته مهم درباره بازار این اســت که مصرف 
کننده این روزها دنبال خرید مصنوعات طلا 
نیســت بلکه بیشــتر تقاضا در بازار طلاهای 
دست دوم یا آب شده است این امر نمی تواند 
برای صنعت طلا خوشایند باشد. توصیه این 
است مردم به دنبال خرید مصنوعات نو باشند. 
این خرید می تواند از یک طرف به عنوان زینت 
استفاده شود از طرف دیگر مصنوعات طلا در 
دراز مدت خریدار را دچار ضرر و زیان نمی کند 

و در موقع لازم به قیمت روز نقد می شود.

نوبت اول
شــهرداری ورزنه در نظر دارد نســبت به 
آگهــی مزایــده عمومی  موضــوع فروش  
دو پلاک مســکونی به شــماره سیستمي 
20030۹3۷3۹000002 را از طریــق 

سامانه تدارکات الکترونیکي دولت به شرح ذیل برگزار نماید .
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا 
بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد .
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، 
نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت 
برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم 

را به عمل آورند .
تاریخ انتشار فراخوان:                           1۴03/0۴/31

مهلت دریافت اسناد فراخوان:              1۴03/05/15
مهلت ارسال پیشنهادات:                        1۴03/05/2۷
زمان بازگشایی پاکت ها:                      1۴03/05/2۷

نوع و مبلغ تضمین شــرکت در مزایده : مبالغ درج شده هر یک از 
پلاک ها  در شرح مستندات آگهی و سامانه   به صورت الکترونیکی .

آدرس شــهرداری :  استان اصفهان – شهرســتان ورزنه – میدان 
شهرداری  تلفن: 031۴۶۴۸2220   

حامد اخگر – شهردار ورزنه
شناسه آگهی 1۷55۴00

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه برابر رای شماره 1۴02۶033100۹00210۹ مورخ 1۴02/12/۸ 
موضوع هیات قانون تعیین تکلیف اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی 
ملکی آقای مجید محمدی فر فرزند حسن به شماره شناسنامه 300 به صورت 
ششدانگ اعیانی یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 13۹/5۷ متر مربع 
تحت پلاک ثبتی 103۸۴ فرعی از 152 اصلی جزء حوزه ثبتی کرج مســتقر 
گردیده و چون تحدید حدود اولیه پلاک ۶۹ فرعی از 152 اصلی بعمل نیامده 
بود برابر تقاضای وارده ۹021۶۶۷ مورخ 1۴03/0۴/1۸  متقاضی تحدید حدود 
اختصاصی نموده تحدید حدود ششدانگ پلاک مذکور بعلت عدم ایجاد حد 
فاصل بعمل نیامده ، و برابر ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود . لذا تحدید 
حدود ملک مزبور در روز دوشنبه مورخه 1۴03/5/22  ساعت ۹ صبح در محل 
وقوع ملک شروع و بعمل خواهد آمد بدینوسیله به اطلاع کلیه مالکین و مجاورین 
پلاک فوق الذکر میرساند ؛ در روز و ســاعت مقرر در محل وقوع ملک حاضر 
چنانچه نسبت به تحدید حدود اعتراض داشته طبق ماده 20 قانون ثبت از تاریخ 
تحدید حدود به مدت 30 روز اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد املاک ناحیه 1 
کرج تسلیم و رسید دریافت دارند و اعتراض کننده مکلف است در اجرای ماده ۸۶ 
آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت 30 روز )یک ماه( از تاریخ تسلیم اعتراض خود به 
اداره ثبت و دادخواست تنظیمی خود را که به مراجع قضایی تقدیم نموده گواهی 
و رسید دریافت نموده و به اداره ثبت تسلیم نماید . بدیهی است در غیر اینصورت 

حق و اخواهی از آنان ساقط خواهد شد
تاریخ انتشار آگهی: روز یکشنبه 1۴03/۴/31 

مسلم مرزآرا 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج 
از طرف عاطفه شریفی تبار 

شناسه آگهی 1۷535۶۹
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات:
پیشرفت شبکه ملی اطلاعات به ۶۴ درصد رسید

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد: پیشرفت شبکه ملی اطلاعات از حدود 
۲۰ درصد در ابتدای دولت سیزدهم به ۶۴ درصد رسیده است.

به گزارش ایرنا، حدود ۱۸ ســال قبل ایده ای تحت عنوان توســعه »شبکه ملی 
اطلاعات« برای دسترسی کاربران به یک شبکه ارتباطی امن و پرسرعت مطرح 
شد. این طرح که وابستگی به شبکه  جهانی اینترنت را کاهش می داد و استقلال 

کشور در این حوزه را رقم می زد، از سال ۸۴ در دستور کار قرار گرفت.
تحقق شبکه ملی اطلاعات باعث ایجاد دسترســی های با کیفیت بیشتر و ارائه 
خدمات مطلوب تری برای مردم می شــود. دســتگاه های متعددی برای تحقق 
این شبکه از سالیان گذشته مشغول کار هســتند و مرکز ملی فضای مجازی نیز 
برای ارزیابی این شبکه، شاخص ها و اهدافی را مطابق سند طرح کلان و معماری 
شبکه ملی مصوب شورای عالی فضای مجازی و با مشارکت دستگاه های متولی 
 تعیین کرده و براساس همین شــاخص ها و اهداف، میزان پیشرفت شبکه ملی 

سنجیده می شود.
با بررسی میزان پیشرفت اهداف و شــاخص های آن، پیشرفت کلی شبکه ملی 
اطلاعات نیز برآورد می شود. این اهداف عمدتا در حوزه افزایش سرعت اینترنت، 
مزیت بخشی کیفی در دسترسی به خدمات و محتوای داخلی، دسترسی پر سرعت 
برای کسب وکارها و مراکز آموزشی و تسهیل دسترسی به فناوری های نوین است.

فرآیند ارزیابی شبکه ملی اطلاعات از اواخر شــهریورماه سال گذشته آغاز شد و 
طبق مطلبی که »عیسی زارع پور« وزیرارتباطات و فناوری اطلاعات در صفحه خود 
در شبکه اجتماعی ایرانی نوشته است، اعلام کرد: پیشرفت شبکه ملیّ اطلاعات 

از حدود ۲۰ درصد در ابتدای دولت سیزدهم به حدود ۶۴ درصد رسیده است.
طبق برنامه ریزی انجام شده، پیشرفت شبکه ملی اطلاعات تا پایان سال ۱۴۰۳ باید 
به ۸۰ درصد برسد و با اقدامات صورت گرفته وزارت ارتباطات ریل گذاری برای این 
پیشرفت شتابان نیز انجام شده است. تعریفی که از شبکه ملی اطلاعات در دو سند 
تبین الزامات شبکه ملی اطلاعات )مصوب سال ۹۵( و طرح کلان و معماری شبکه 
ملی اطلاعات )مصوب سال ۹۹( که هر دو توسط شورای عالی فضای مجازی مصوب 
شد، زیرساخت ارتباطی فضای مجازی کشور است که از سه لایه زیرساخت که بستر 
شبکه را ایجاد می کند، خدمات، شامل ارائه خدمات داخلی مانند دولت الکترونیکی، 

شهر هوشمند، سلامت الکترونیکی و محتوای داخلی تشکیل شده است.
یکی از مهم ترین تأکیداتی که در توسعه شبکه ملی اطلاعات وجود دارد، توسعه 
پیام رســان و موتور جســتجوی بومی اســت که تا کنون در حوزه پیام رسان ها 
توانسته ایم موفقیت هایی را کسب کنیم؛ اما در حوزه موتور جستجو هنوز به نتایج 

مطلوب دست پیدا نکرده ایم.

چگونگی معافیت مالیاتی شرکت های دانش بنیان 
درآمد فروش و خدمات شــرکت های دانش بنیان بر اســاس قانــون حمایت از 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان تا سقف ۱۰ میلیارد تومان از معافیت مالیاتی 
برخوردار است و همه شرکت ها باید فرایند سه مرحله ای را برای برخورداری از این 
نوع معافیت طی کنند. به گزارش ایرنا، پرداخت مالیات یکی از دغدغه های فعالان 
بازار و کسب وکارهای خصوصی اســت، اما دولت به دلیل اهمیت توسعه اقتصاد 

دانش بنیان شرکت های دانش بنیان را از پرداخت مالیات معاف کرده است.
این معافیت طبق قانون حمایت از شــرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و تجاری 
سازی نوآوری ها و اختراعات )مصوب سال ۱۳۸۹ مجلس شورای اسلامی( لحاظ 
می شود. بر اساس این قانون درآمد فروش کالا و خدمات دانش بنیان تا سقف ۱۰ 
میلیارد تومان معاف از مالیات است. قبل از این قانون شرکت های دانش بنیان بر 
اساس سطح فناوری  محصولات از مالیات معاف می شدند. اما اکنون محصولات 
سطح بندی نمی شوند. کارگروه ارزیابی و تشخیص صلاحیت شرکت ها و موسسات 
دانش بنیان و نظارت بر اجرا فهرستی از محصولاتی را که مشمول معافیت مالیاتی 
می شوند منتشر و این فهرست را مرتب به روزرسانی می کند. هر محصولی که در 
این فهرست تایید شود برای ۳ سال مشمول از معافیت مالیات است. همچنین در 
این نوع معافیت مهم نیست شــرکت دانش بنیان در چه سطحی قرار دارد و نوپا، 
نوآور و فناور است، سطح فناوری محصول تولیدی عامل معافیت به حساب می آید.

علاوه بر این نوع معافیت، در شــیوه نامه جدید درآمد فروش همه شــرکت های 
دانش بنیان نوپا فارغ از سطح محصولی که تولید می کنند، تا سقف ۵ میلیارد تومان 
فارغ از مالیات است. اگر شرکت دانش بنیان بر اساس روش قبلی ارزیابی به عنوان 
شرکت مستعد تایید شده باشد یا هنوز به نمونه اولیه محصول دست پیدا نکرده 

باشد، نمی تواند از این معافیت برخوردار شود.
همچنین هر شرکتی برای بهره مندی از معافیت مالیاتی باید فرایند سه مرحله ای 
را طی کند؛ در مرحله اول باید محصول خود را در سامانه یکپارچه اینترنتی دانش 

بنیان ثبت کند، برای این کار حداکثر تا پایان سال مالی وقت دارد.
ارزیابی انطباق نام های تجاری اعلام شده با محصول مشمول معافیت مالیاتی تایید 
شده از طرف کارگزار تحصصی، بررسی مستندات فروش محصول و نهایی سازی 
محصول مشمول معافیت مالیاتی توســط دبیرخانه و اعلام به شرکت حداکثر تا 
۴ ماه بعد از ســال مالی و در نهایت راستی آزمایی اســناد فروش توسط سازمان 
امور مالیاتی و تخصیص معافیت مالیاتی روندهای بعدی اســت که شرکت های 

دانش بنیان برای برخورداری از معافیت باید آن را طی کنند.

بازی همستر کمبت لانه ای برای هکرها شد
کاربرانی که بازی »همستر کمبت«)Hamster Kombat( تلگرام را انجام می دهند 
هدف کلاهبرداران آنلاین و هکرهایی قرار گرفته اند که سعی دارند از محبوبیت این بازی 
رایانشی سواستفاده کنند. کاربران این بازی رایانشی مبتنی بر تلگرام که یکی از بازی های 
موبایلی با بیشترین میزان رشد است، هدف حملات فیشینگ قرار گرفته اند. طی این 
حملات کلاهبرداران قربانیان را فریب می دهند و وادار به انجام فعالیت هایی می کنند 

که به سود خودشان است.
شرکت امنیت سایبری کسپراسکای اخیرا این حملات فیشــینگ را رصد کرده است. 
اولگا اسویستونوا کارشناس امنیت سایبری در این باره می گوید: تیم ما مجموعه ای از 
کلاهبرداری ها را کشف کرده که هدف آنها کابران همستر کمبت هستند. در یکی از این 
کلاهبرداری ها، هکرها قربانیان را با وعده تبدیل رمزارزهایی که در بازی به دست می آورد 
به روبل به سمت لینک های فیشینگ هدایت می کنند. کاربران باید اطلاعات حساب 

کاربری تلگرام خود را در این لینک ها وارد کنند.
هنگامیکه هکرها به اطلاعات کاربر دســت یابند، حمله فیشینگ انجام می دهند. این 
کارشناس امنیت ســایبری در ادامه می گوید: هکرها پس از دستیابی به حساب های 
شخصی افراد، آنها را وادار به سرقت اطلاعات، اخاذی و ارسال پیام های کلاهبردارانه می 
کنند. چنین حملاتی در روسیه قربانیانی داشته است اما ممکن است کلاهبرداران در 

کشورهای دیگر نیز با همین روش کاربران را فریب دهند.
علاوه بر آن کلاهبرداران رمزارزی نیز ممکن است با فرایندهای جعلی ایردراپ کاربران 
را فریب دهند و آنها را به سمت لینک های جعلی بکشانند. ایردراپ های جعلی همستر 
کمبت به معنای سرقت اطلاعات حیاتی کیف رمزارز کاربر است. آنها همچنین سایت های 
فیشینگی می سازند که مدعی فروش رمزارزهمستر با تخفیف هستند و کاربران را فریب 

می دهند تا اطلاعات دسترسی به کیف پول رمزارزشان را فاش کنند.
همستر کمبت یکی از محبوب ترین بازی های آنلاین است که طی ۸۱ روز ۲۳۹ میلیون 
کاربر را به خود جذب کرد. این بازی که فقط با کلیک های مداوم انجام می شود، روزانه 

۴تا۵ میلیون کاربر جدید دارد.

اخبار

اختلالی که در نتیجه آپدیت 
معیــوب یــک نرم افــزاری 
سیستمهای رایانشی سراسر 
جهان را مختل کرد، بالاخره 
برطرف شد اما اکنون شرکتها 
باید به فکر سیستم های پشتیبان و همچنین جلوگیری 

از حملات سایبری باشند.
به گزارش مهر به نقل از رویترز، اختلال سایبری دیروز که 
در نتیجه به روزرسانی معیوب یک نرم افزار به وجود آمده 
و سرویس های مختلف از خطوط هواپیمایی تا خدمات 
درمانی، حمل و نقل و بخش مالی را دربر گرفت، برطرف 
شد. این رویداد که به تعطیلی چند ساعته سرویس های 
رایانه ای در سراسر جهان منجر شد، نشان دهنده ضعف 

فناوری های بهم پیوسته جهانی است.
پس از برطرف شدن این چالش، شرکت ها با مسدودی 
سرویس ها، لغو پروازها، وقت ویزیت پزشک و همچنین 
دیگر چالش هایی روبرو هســتند کــه برطرف کردن 
آنها ممکن است چند روز طول بکشــد. از سوی دیگر 
کسب وکارهای مختلف اکنون با سوالاتی درباره اینکه 
چگونه در آینــده از چنین اختلالاتــی جلوگیری و از 

سیستم هایشان محافظت کنند، روبرو شده اند.
آپدیــت نــرم افــزاری شــرکت امنیــت ســایبری

CrowdStrike )یکــی از بزرگتریــن اپراتورهــای 
این صنعت( چالش هایی در سیســتم های رایانشــی 
سراســر جهان به وجود آورد و باعث لغو شدن پروازها، 
توقــف پخش محتــوای تلویزیونی و قطع دسترســی 
بــه خدمــات درمانــی و بانکــداری شــد. شــرکت 
پســتی جهانی فداکــس نیز بــا اختــلالات انبوهی 
روبرو شــد، حتی برخــی بازبین هــای محتوای فیس 
 بوک در شــرکت متا نیــز مجبور شــدند فعالیت خود

 را متوقف کنند.
هرچندCrwodStrike چندان مشهور نیست اما این 
شرکت ۸۳ میلیارد دلاری بیش از ۲۰ هزار عضو از جمله 
آمازون و مایکروسافت در سراســر جهان دارد. جورج 
کورتیز مدیر ارشد اجرایی شرکت در پلتفرم ایکس اعلام 
کرد اختلال در یک به روزرسانی برای ویندوز منجر شد 
تمام مشتریان مایکروسافت با این چالش روبرو شوند. او 
در شبکه خبری ان بی سی گفت: ما عمیقاً از اختلالاتی 
که برای مشتریانمان مسافران و افراد دیگر ایجاد شده، 

متاسفیم.
CrwodStrike یکی از بزرگترین شــرکت های بازار 
امنیت سایبری است و همین امر سوالاتی درباره اینکه 
آیا کنترل چنین نرم افزار حیاتــی باید در اختیار چند 
شرکت محدود باشــد یا خیر برای تحلیلگران به وجود 

آورده است.
این اختلال همچنین این نگرانــی را به وجود آورده که 
بسیاری از سازمان ها برنامه های احتیاطی برای اختلال 

در سیســتم های فناوری اطلاعات خود ندارند. به گفته 
کارشناســان تا زمانیکه اقدامات احتیاطی در شبکه ها 
در نظر گرفته نشــود و ســازمان ها خدمات پشتیبانی 
بهتری ارائه نکنند، چنین اختلالاتی در آینده نیز اتفاق 

خواهند افتاد.
هرچند مقیاس اختلاس بســیار عظیم بــود اما از آنجا 
که فقط سیســتم هایی که با نــرم افزار این شــرکت 
کار می کردند، تعطیل شــدند، حجــم آن قابل اندازه 
گیری نیســت. از ســوی دیگر آژانس امنیت سایبری 
و زیرســاخت امنیت آمریکا اعلام کــرد هکرها از این 

 اختلال بــرای حملات فیشــینگ و اقدامــات مخرب 
استفاده کردند.

همچنین اداره سیگنال های استرالیا )ASD(یا آژانس 
اطلاعات سایبری استرالیا در بیانیه اعلام کرد: تعدادی از 
وب سایت های مخرب و کدهای تأیید نشده و غیر رسمی 
در فضای آنلاین منتشر شــده اند و با ادعای کمک به 
کاربران برای حل مشکل قطعی سراسری ناشی از آپدیت 
CrowdStrike کاربران را فریب می دهند. اســترالیا 
نیز یکی از کشــورهای متعددی بود که تحت تأثیر این 

اختلال قرار گرفت.

حملات سایبری و فیشینگ در راه است

پس لرزه های اختلال جهانی اینترنت
News kasbokar@gmail.com

متخصصان یک شــرکت دانــش بنیان »دســتگاه 
چندمنظوره خورشــیدی« ســاختند که می تواند در 
کانکس مورد استفاده قرار گیرد و در معادن و مناطق 
دوردست آب و برق را تامین کند. ابوالفضل حاجی زاده 
اظهار کرد: این شــرکت دانش بنیان با پشتوانه علمی 
و دانشــگاهی، تجارب مهندســی و ارتباط با صنایع و 
دانشگاه ها، با بهره گیری از نیروی متخصص و اساتید 
دانشــگاهی در حوزه بهــره وری انــرژی، انرژی های 
تجدیدپذیر و تأسیســات مکانیکی در پــارک علم و 

فناوری استان مرکزی فعالیت می کند.
مدیرعامل شرکت پل آسمان سبز مانا، مشاوره، طراحی، 
ساخت، اجرا، تأمین تجهیز و خدمات پس از فروش در 
زمینه تجهیزات آزمایشــگاهی و کارگاهی، صنعتی و 
خانگی در زمینه مدیریت، ممیزی و بهره وری انرژی، 
انرژی های تجدیدپذیر بخصوص انرژی خورشــیدی، 
تأسیسات مکانیکی و تجهیزات تهویه مطبوع گرمایشی 
و سرمایشی را از اصلی ترین فعالیت های شرکت عنوان 

کرد.
وی ادامه داد: این شــرکت در حوزه تولید محصولات 
فناورانه خورشیدی فعالیت دارد و تاکنون محصولاتی 

چون درخت خورشــیدی چندمنظوره، خشــک کن 
خورشیدی هیبریدی و دســتگاه تولید همزمان برق، 
گرمایش، سرمایش و آب شیرین از انرژی خورشیدی را 

به تولید رسانده است.
حاجی زاده خاطرنشان کرد: رســالت ما این است که 
اســتفاده از تجهیزات فناورانه خورشــیدی را توسعه 
دهیم چــرا که در حــال حاضر بــا بحــران انرژی و 
آلودگی های زیســت محیطی رو به رو بوده و از طرفی 
در فصل تابســتان با ناترازی برق مواجه هســتیم لذا 
 محصولات این شرکت بر این اســاس طراحی و تولید 

شده است.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان افزود: خشک کن 
خورشیدی تجهیزی است با استفاده از انرژی خورشید 
به خشک کردن میوه و سبزیجات می پردازد و محصول 
خوبی برای روستاییان و افراد کم بضاعت است. حدود 
۳۰ درصد از محصولات میوه و ســبزیجات در باغ ها و 
مزارع به ضایعات تبدیل می شــود در حالی با استفاده 
از این دســتگاه های خشــک کن حداقل ضایعات را 
خواهیم داشت و ارزش افزوده بیشتری به دنبال دارد. 
اشتغال زایی و درآمدزایی روستاییان نیز از دیگر مزایای 

بکارگیری این محصول دانش بنیان است. وی درخت 
خورشیدی چندمنظوره را دیگر محصولات دانش بنیان 
این شرکت بیان کرد و گفت: این محصول می تواند مورد 
استفاده شــهرداری ها قرار بگیرد. درخت خورشیدی 
علاوه بر تولید برق در شب روشنایی محوطه را به دنبال 
دارد و در روز افراد می توانند از سیستم برق ذخیره شده 
آن استفاده کنند و برای شــارژ لپ تاپ و موبایل از آن 

بهره ببرند.
حاجــی زاده ادامه داد: محصول بعدی دســتگاه چند 
منظوره خورشیدی اســت که می تواند یک کانکس را 
هوشمند کند. کانکس هوشمند تجهیزی است که برای 
مراکز انتظامی، نظامی و ستادهای بحران کاربرد دارد. 
این محصول دانش بنیان علاوه بر تأمین برق، گرمایش، 
سرمایش، آب شیرین هم تأمین خواهد کرد. همچنین 
در معادن و مناطق دوردســت که اتصال شبکه وجود 

ندارد، این کانکس هوشمند کاربرد دارد.
این فعال فناور ســاخت پمپ آب خورشیدی را یکی 
دیگر از محصولات شرکت عنوان کرد و افزود: این پمپ 
در واقع نوعی از پمپ های الکترونیکی است که انرژی 
الکتریکی خود را از طریق پنل های خورشیدی دریافت 

می کند. پمپ آب خورشیدی از یک درایور و چند پنل 
خورشیدی تشکیل شده است. عدم نیاز به سوخت، عدم 
نیاز به موتور برق کارکرد بدون سر و صدا هزینه مناسب 
و مقرون به صرفه بودن عدم نیاز به تعمیر و نگهداری 
مداوم طول عمر مفیــد بالا و از مزایای این دســتگاه 
هستند. این محصول قابل اســتفاده برای کشاورزان، 
عشایر، باغداران، ویلاداران، روستاییان دور از منابع آب 

و شبکه سراسری برق و… می باشد.
وی با اشاره به ســاخت پکیج های خورشیدی توسط 
متخصصان شــرکت گفت: پکیج های خورشــیدی 
از مجموعه ای از تجهیزات شــامل پنل خورشــیدی، 
باتری، قاب کنترلر، لامپ DC، سیم شارژ و… بوده و 
به گونه ای طراحی شده اند که کاربر بتواند بدون نیاز به 
تجهیز اضافه ای از مزایای یک سیستم برق خورشیدی 
بهره برده و آن را به راحتی به هر مکانی که نیاز اســت 
حمل کند. حاجی زاده بیان کرد: وزن کم، قابل حمل 
بودن و ســادگی نصب و راه اندازی در کنار هم موجب 
می شوند این محصولی بسیار مناسب برای تأمین برق 
مورد نیاز عشــایر در مناطق دور افتاده و روســتاییان 

و… باشد.

کوچک ترین پهپاد خورشــیدی جهان که تنها چهار 
گرم وزن دارد با راندمان بالابــری ۳۰.۷ گرم بر وات و 
استفاده از انرژی نور خورشــید، امکان پرواز مداوم را 
در نور طبیعی دارد. محققان یک پهپاد فوق ســبک با 
انرژی خورشیدی ساخته اند که قادر به پرواز نامحدود 

در طول روز است.
کــه  دســتگاه  ایــن  آی ای،  از  نقــل  بــه 
»کلمب فلای«)ColumbFly( نــام دارد، تنها چهار 
گرم وزن داشته و از یک سلول خورشیدی برای تولید 
الکتریسیته استفاده می کند و یک میدان الکتریکی بین 
صفحات دارای بار مخالف که به صورت دایره ای مرتب 
شده اند، ایجاد می کند. این بارهای متضاد مانند فرآیند 
دفع آهنربا عمل می کنند و نیروی کافی برای چرخاندن 
پره های روتور تولید می کنند. این باعث تولید نیروی 

گشتاور می شود و ربات را از روی زمین بلند می کند.
این پهپــاد دارای راندمان بالابــری ۳۰.۷ گرم بر وات 
و سیستم نیروی بسیار سبکی اســت که تنها ۰.۵۶۸ 
وات انرژی مصرف می کند. این به آن اجازه می دهد تا 
با استفاده از انرژی خورشیدی زیر نور طبیعی خورشید 

به طور مداوم پرواز کند.

گروه دانشــگاه بی هانگ در پکن ادعا می کنند که هر 
جزء برای متعادل کردن کارایی و وزن سبک طراحی 
شده است و چنین طراحی می تواند وظایف نظارت از 
راه دور را برای مدت زمــان طولانی ممکن کند. مدت 
زمان محــدود پرواز یک چالش بزرگ برای اســتفاده 
 )MAVs(گســترده از وســایل نقلیه هوایی میکــرو
به ویژه وســایلی بــا وزن کمتــر از ۱۰ گرم اســت. 
 این وســایل نقلیه معمــولا بیــش از ۱۰ دقیقه زمان 

پرواز ندارند.
قدرت نور خورشــید یک راه حل بالقــوه برای بهبود 
استقامت این وسایل نقلیه هوایی کوچک و فوق سبک 
اســت. با این حال، به دلیل ظرفیت بار محدود آنها و 
راندمان پایین بالابر نســبت به نیرو در سیســتم های 
پیشران ســنتی، مطالعات قبلی به قابلیت پرواز بدون 
اتصال و پایدار برای وســایل نقلیه ای کــه کاملا از نور 
طبیعی خورشید نیرو می گیرند، دست نیافته  بودند. به 
گفته محققان، این محدودیت ها مانع از کاربرد عملی 
وســایل نقلیه هوایی میکرو خورشیدی برای کارهای 

عملیاتی طولانی شده است.
برای مقابله با این چالش ها، این گروه یک پهپاد با یک 

موتور بزرگ ابداع کردند کــه دارای یک حلقه داخلی 
از صفحات باردار ثابت، ساخته شده از صفحات نازک 
فیبر کربنی با روکش فویل آلومینیومی است. صفحات 
باردار ثابت مجاور، بارهای مخالفی را حمل می کنند که 
توسط حلقه ای از ۶۴ صفحه چرخان احاطه شده است.

فعال ســازی زمانی اتفاق می افتد کــه صفحات حلقه 
بیرونی شارژ می شــوند و جذب بین صفحات استاتور 
مخالف را آغاز می کنند و چرخــش را ایجاد می کنند. 
همانطور که صفحات ثابــت و روتور به طور نزدیک در 
یک راســتا قرار می گیرند، تماس از طریق سیم های 
نازک انتقال بار و یکسان سازی تسهیل می شود و جاذبه 
به دافعه تبدیل می شود. این مکانیسم حرکت روتور را 

حفظ می کند.
محققان از یک لایه نازک از آرسنید گالیم برای ساخت 
سلول های خورشیدی اســتفاده کردند که بازده ۳۰ 
درصدی را به دست آورد اما به دلیل ولتاژ پایین به مبدل 
ولتاژ بالا نیاز داشت. آنها کارایی را فدای وزن کم کردند 
و چندین مبدل را به صورت یک مجموعه مرتب کردند. 
این سیستم ۱.۱۳ گرم وزن دارد و ولتاژ را از ۴.۵ ولت به 

۹ کیلو ولت با بازده ۲۴ درصد افزایش می دهد.

در طی یک پرواز آزمایشــی، »کلمب فلای« در عرض 
یک ثانیه پس از قرار گرفتن ســلول خورشیدی آن در 
معرض نور خورشــید به آســمان رفت. محققان ادعا 
می کنند که در حال حاضر می توانــد بدون اتصال به 
مدت یک ساعت در ارتفاع ۱۵ سانتی متری پرواز کنند 
و حداکثر دو گرم حسگر یا سیستم کنترل کوچک را 
حمل کنند. در حالی که این ممکن است ساده به نظر 
برسد، تیم خوشــبین اســت که بهبودهای طراحی، 
اســتقامت و ظرفیت بارگیــری آن را در طول زمان 

افزایش دهد.
محققان پیش از این چندین پیشرفت از جمله افزایش 
گشتاور موتور، تقویت پروانه بالابر، ترکیب سلول های 
خورشیدی در عناصر ساختاری و افزایش کارایی مبدل 
ولتاژ را اعلام کرده اند. قابل توجه است که اندازه آن نیز 
پیش تر اصلاح شده است و نســخه کاهش یافته تنها 
۹ میلی گرم وزن و فقط ۸ میلی متــر ارتفاع دارد. این 
پهپاد می تواند ملخ خود را با ســرعت بیش از ۱۵ هزار 
دور در دقیقه با یک میلی وات انرژی بچرخاند. جزئیات 
تحقیقات این تیم در مجله »نیچر«)Nature( منتشر 

شده است.

به گفته ناظر رقابت نیجریه، این کشــور متا پلتفرمز را 
۲۲۰ میلیون دلار جریمه کرد. به گزارش مهر به نقل از 
رویترز، تحقیقی نشان داده بود که نحوه اشتراک گذاری 
داده ها در شــبکه های اجتماعی این شرکت برخلاف 
قوانین حفاظت از مصرف کننده، حریم خصوصی و داده 

نیجریه است.
کمیســیون فدرال رقابت و حمایــت از مصرف کننده 
نیجریه)FCCPC( اعلام کرد متا داده های کاربران نیجریه 
ای در پلتفرم هایش را بدون رضایت آنها تصاحب کرده، با 
اعمال سیاست های حریم خصوصی سواستفاده جویانه 
بر کاربران از ســلطه خود بر بازار سواستفاده کرده و در 
مقایسه با مناطق دیگر با قوانین مشابه، با کاربران نیجریه 

ای رفتار تبعیض آمیز و متفاوتی داشته است.
متا به درخواســت ها برای اظهار نظر پاسخی نداده اما 
FCCPCدر بیانیه ای اعلام کرد این شرکت برخی اسناد 

را در اختیار مقامات گذاشته و با آنها همکاری کرده است. 
به گفته مدیر FCCPC تحقیقات به طور مشــترک با 
کمیســیون حفاظت از داده نیجریه در بیش از ۳۸ ماه 

انجام شده است.
تحقیقات نشان داد سیاســت های متا به کاربران این 
امکان را نمی دهد که خودشان رضایت خود را نسبت به 
جمع آوری، استفاده و اشتراک گذاری داده های شخصی 
تعیین و یا از این فرایند اجتناب کنند. نتیجه کل تحقیقات 
حاکی از آن بود که متا به طور مرتب و چند بار قوانین را 
نقض کرده است. طبق دســتور نهایی مقامات متا باید 

اقداماتی جهت پیروی از قوانین محلی در پیش گیرد.
در ماه می هیات رقابت ترکیه نیز پس از تحقیق درباره 
شیوه اشتراک گذاری داده ها در فیس بوک، اینستاگرام، 
 تردز و واتس اپ، شــرکت متــا را ۱.۲ میلیــارد لیره 

جریمه کرد.

مریخ نورد استقامت ناسا با یک سنگ در مریخ برخورد کرد 
که بی شباهت به یک آدم برفی کوچک نیست. به گزارش 
ایسنا، اگر اولاف، آدم برفی شــیرین و حساس انیمیشن 
فروزن)یخ زده( دیزنی، اجدادی در سیارات دیگر داشت، 

شاید این آدمک سنگی می توانست خویشاوند آن باشد.
بــه نقــل از اســپیس، در روز ۱۳ ژوئیــه، کــه ۱۲۰۸ 
امین روز در مریخ اســت، دوربین مســت کم-رد سمت 
راست)Mastcam-Z( مریخ نورد استفامت منطقه ای را با 
چند صخره در طول بررسی روزانه خود از سطح سیاره سرخ 
مشاهده و تصویری را به زمین ارسال کرد. اگر به دقت نگاه 
کنید، ممکن است متوجه شوید که در گوشه سمت چپ 
پایین عکس، پشته ای از سنگ وجود دارد که شبیه یک آدم 

برفی کوچک است!
این آدمک کوچک ممکن است بر خلاف هیکل کرکی و 
سفید روشن اولاف، ترکیبی خشک و غبارآلود داشته باشد. 

 )Jezero( مریخ نورد استقامت هنوز در داخل دهانه جیزرو
قرار دارد، جایــی که در روز ۱۸ فوریه ســال ۲۰۲۱ فرود 
آمد، اما اکنون ســفر خود را برای صعود از دهانه و حرکت 
به مکان جدید آغاز کرده اســت. از نظر تئوری، آیا امکان 
وجود یک آدم برفی واقعی در مریخ وجود دارد؟ خب، پاسخ 
 ساده »احتمالاً نه« اســت. با این حال، یک پاسخ طولانی

 نیز وجود دارد.
مریخ ممکن است جو نازکی داشته باشــد، اما همچنان 
می تواند آب و هوای پویا و رویدادهای شدید آب و هوایی 
را ایجاد کند که از طوفان های غبــار گرفته تا از نظر فنی 
حتی برف متغیر اســت. با این حال، همیشه برای سیاره 
سرخ اینطور نبوده است. گزارش هایی که از مأموریت ماون 
)MAVEN( ناسا منتشر شد، به این نتیجه رسیدند که در 
گذشته، مریخ دارای جوی ضخیم بود که آب می توانست 

برای مدت طولانی روی سطح وجود داشته باشد.

ساخت »دستگاه چندمنظوره خورشیدی« با کاربرد در معادن و مناطق دوردست

کوچکترین پهپاد خورشیدی جهان می تواند تا ابد پرواز کند

مریخ نورد ناسا یک سنگ شبیه آدم برفی پیدا کردنیجریه متا را ۲۲۰ میلیون دلار جریمه کرد
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در موضع ديگران نشســتن و به جاي آنها 
صحبت كردن و درواقع دفاع از حقوق آنها 
يا خواسته اي كه دارند، وظيفه موكلي است 
كه در قبال آن مبلغ مشخصي پول دريافت 
مي كند. شغل وكالت از جمله مشاغلي است 
كه از طريق آن می توان كسب درآمد بالايی داشت. صحبت هايي كه 
از حقوق و مزاياي بالاي اين شغل   مي شود، باعث رغبت بسياري از 
دانشگاهيان به ادامه تحصيل در اين حرفه شده است اما اين نكته قابل 
ذكر است كه بايد موكل حرفه ای باشيد تا درآمد خوبي داشته باشيد. 
كسب اعتبار و جايگاه شناخته شــده در ميان مردم نخستين شرط 
براي موفقيت در اين حرفه و رسيدن به درآمدهاي بالای يك موكل 

حرفه اي است. 

اشباع بازار كار وكالت
موقعيت و وجهه شغلي وكالت بحث ديگري است كه در كنار درآمد 
آن باعث ازدياد داوطلبان ورود به اين رشــته شده است. بنابر گفته 
مسئولان در حال حاضر كشــور حدود 150 هزار دانشجوي حقوق 
دارد و بيش از 68 هزار نفر هم در آزمون وكالت شــركت كرده اند و 
درنتيجه با اشباع بازار وكالت مواجه است كه همين امر زاينده فساد 
است چراكه زماني كه وكلا پروانه وكالت اخذ مي كنند و امكان مالي 
هم ندارند به دنبال آن توقع آنها و جامعه بالا مي رود كه درنهايت با 

مشكلاتي روبه رو مي شوند. 

لزوم داشتن نام و آوازه در شغل وكالت
يك وكيل در اين رابطه به »كسب وكار« گفت: درآمد وكالت به تخصص 
و مهارت فرد وكيل بستگي دارد و همچنين به ميزان موفقيت وي در 
پرونده هايي كه قبلا تحويل گرفته است. هر چقدر يك وكيل نام و آوازه 
بيشتري در جامعه داشته باشد، ميزان رجوع  كننده به وي بيشتر است 

و مردم با رغبت بيشتري به وكيل مراجعه مي كنند. 
وي توضيح داد: به هرحــال يك فردي كه بــراي پرونده دادگاه 
يا قضايي خود وكيل مي گيرد و حاضر بــه پرداخت مبلغي پول 
مي شود، نمي خواهد در نظام قضايي يا دادگاه محكوم به شكست 
شــود. وي با اميد گرفتن برگ برنده به وكيــل مراجعه مي كند، 
مشخصا هر چقدر اميد وي به وكيل بيشتر باشد، مبالغ مطرح شده 
از طرف وكيل را خواهد پذيرفت، البته ميزان مبلغ درنظر گرفته 
شده بستگي به موضوع و اهميت پرونده دارد. در پرونده هايي كه 
وكيل قرار است مدافع جان كسي باشد، اين مبالغ تا 100 ميليون 

تومان هم بالا مي رود اما در پرونده هايي كه موضوع كم اهميت تري 
 دارنــد، با توجه بــه اهميت پرونــده از موكل انتظــار پرداخت 

مبلغي را دارند. 

خلاء  فرهنگي در مراجعه به وكيل
اين وكيل ادامه داد: البته جدا از كســب اعتبــار و جايگاه در اين 
شغل، آنچه كه به درآمدزايي يك وكيل كمك مي كند، اين است 
كه فرهنگ پذيرش يا رجوع بــه وكيل در آن جامعــه جا افتاده 
باشــد. برخي از شهرســتان هاي كشــور و اكثر شهرستان هاي 
كوچك هنــوز لزومي بــه مراجعه بــه وكلا نمي بينند و ســعي 
مي كنند مشــكلات و اختلافــات خــود را از راه هــاي ديگري 
 برطرف ســازند اما در شــهرهاي بزرگ رجوع بــه وكيل امري 

عادي شده است. 
به گفته برخي مسئولان عدم استفاده از فرهنگ وكيل يكي از 
اشكالات عمده جامعه ماســت. اگر قرار است اين مشكل حل 
شود، بايد فرهنگ استفاده از وكيل را از دبيرستان آغاز كنيم و 
از همان ابتدا به كودكان مان بياموزيم كه حق و حقوقي دارند 
و بايد آن را مطالبه كنند. بنابراين خلاء  فرهنگي در مراجعه به 
وكيل از عمده علت هاي اشباع بازار كار وكالت در كشور است 
كه به اعتقاد برخي از وكلا يكي از علت هاي آن به هزينه هاي 
ســنگين دادگســتري ها كه انگيزه براي گرفتن وكيل را كم 

مي كند، برمي گردد. 

رواج موسسات غير قانونی حقوقی
از طرفي ديگــر به اعتقــاد يك وكيــل دادگســتري آنچه باعث 
كســادي بازار كنوني وكالت در كشــور شــده، وجود موسسات 
غيرقانوني كــه كار وكلا را انجــام مي دهند، اســت. درواقع برخي 
افراد سودجو هســتند كه موسســات حقوقي تاسيس مي كنند و 
با اســتخدام فارغ التحصيلان حقوق كه جوان هم هســتند، مبلغ 
 كمي براي آنهــا درنظر مي گيرند و ســود اصلي و عمــده را خود 

به جيب مي زنند. 

كمبود  وكلای متخصص و حرفه اي
وي گفت: افزايش سطح كمي دانشگاه ها و در برابر پايين آمدن سطح 
كيفي دانشگاه ها عامل ديگري شده تا سختي هاي ورود به اين رشته 
در دانشگاه كم شده و تعداد دانشــجويان اين رشته افزايش پيدا كند. 
دانشجوياني كه تخصص و مهارت هاي لازم براي اين رشته را در دانشگاه 

فرا نمي گيرند و بســياري از آنها از پختگي لازم براي وكالت برخوردار 
نيستند و تنها بازار كار اين رشته را اشباع كرده اند. 

امتحان كارآموزي، ســد راه اشتغال فارغ التحصيلان 
حقوق

امتحان كارآموزي وكالت   توسط سازمان سنجش براي كانون وكلا 
برگزار مي شود.  اين امتحان تنها راه براي ورود به حرفه وكالت در كشور 
است اما   تعداد 2 هزار و 500 نفر ظرفيت پذيرش كارآموز در سطح 
كشور وجود دارد كه تنها درصد كمي از آنها قادر به گرفتن اين مجوز 
هستند. مثلا از حدود تقريبي هر 35 نفر شركت كننده يك نفر مي تواند 

مجوز اشتغال در امر وكالت را اخذ كند كه اين نمي تواند پاسخگوي 
حجم زياد فارغ التحصيلان رشته حقوق باشــد و براي اشتغال آنها 

محدوديت ايجاد مي كند.

حقوق در فهرست بيكارترين رشته ها
 بيــكاری فــارغ التحصيــلان ايــن رشــته بــا وجــود همــه

 جذابيت هايی كه دارد ،نگرانی هايی را به دنبال داشته است. .مطابق 
تحقيقات سازمان همياري اشتغال دانش آموختگان بيشترين تعداد 
بيكاران در رشته هاي مهندسي، ساخت و توليد با 251 هزار و 402 
نفر وجود دارند و پس از آن نيز 222 هزار و 112 نفر در رشته هاي 

علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق قرار دارند. از مجموع بيش از 768 
 هزار نفر بيكار فارغ التحصيل دانشگاهي، 363 هزار و 740 نفر مرد و
 404 هــزار و 311 نفــر نيز زن هســتند كــه بالاتريــن تعداد 
مردان بيكار در رشــته مهندســي، ســاخت و توليد با 178 هزار 
 و 461 نفــر هســتند و بيشــترين تعــداد زنــان بيــكار نيز با
 134 هــزار و 791 نفر در رشــته علــوم اجتماعــي، بازرگاني 
و حقــوق تحصيــل كرده انــد. همچنيــن مجموعا نيــز 100 
هــزار و 912 نفــر مــرد و زن در رشــته هاي علــوم انســاني و 
 هنــر و 76 هــزار و 191 نفــر نيــز در علــوم، رياضــي و رايانه 

بيكار هستند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

رونق دلالی در شغل  وکالت

کار و
کارآفرینی 

دكوراســيون خاص و تركيب كاملا 
هنري چيدمــان مغــازه و كارهاي 
هنــري و به قــول بعضي ســنتي و 
جذاب، تصويري كلــي از نماي يك 
مغازه اي اســت كه كارهاي هنري و 
صنايع دستي مي فروشد. گرچه شــايد درنظر بعضي، قيمت 
كارهاي دســتي و هنري نســبت به كالاها و توليدات ديگر 
بالاتر به نظر برســد اما زحمت و تلاشــي كه براي ساختن و 
توليد آنها توسط هنرمندان صنايع دســتي به كار برده شده، 
 حتي گاهي بيشتر از قيمتي است كه براي اين كالاها درنظر 

گرفته مي شود. 
ظرفيت هــاي گســترده و طبيعي كشــور و وجــود اقوام و 
فرهنگ هاي گوناگون كه هر يك آثار ســنتي و هنري خاص 
خود را دارند، تركيب بي نظيري از هنرهاي دستي را در كشور 
به وجود آورده اســت كه براي صادرات و كمــك به افزايش 
درآمدهاي كشــور نمي توان بي تفاوت از كنار آن گذشــت. 
پرداخت تسهيلات به اين صنايع كمك بزرگي براي اشتغالزايي 
در كشور به ويژه در مناطق محروم است كه اخيرا هم از سوي 
دولت تسهيلاتي به شــاغلان اين صنعت براي اينكه بتوانند 
كارگاه راه اندازي كنند يا بازارچه داشته باشند، پرداخت شده 
است. بيشتر هنرمندان اين صنايع معمولا در نمايشگاه هايي 
 كــه در زمان هاي متفاوت ســال چــون فرا رســيدن پاييز،
 فرا رسيدن بهار يا نمايشگاه هاي تابســتانه برگزار مي شود، 

فرصت بيشتري براي عرضه محصولات خود پيدا مي كنند. 
صنايع دستي درواقع به عنوان بخش مهم و تاثيرگذار صنعت 
گردشگري مي تواند نقش مهمي در ايجاد توسعه همه جانبه 
و پايدار كشــور ايفا كند. به گفته برخي كارشناسان در حوزه 
صنايع دستي مزايا و امتيازات قابل توجه اي وجود دارد كه از 
جمله آن اين اســت كه به صادرات محصولات صنايع دستي 
گمركي تعلق نمي گيــرد، هزينه انــرژي كارگاه هاي صنايع 
 دستي تنها 10درصد محاسبه شــده و براي استفاده از بيمه 
تامين اجتماعي مي توان به تنهايي براي كارگاه هاي انفرادي 

از بيمه ارزان قيمت بهره برد. 
يك استاد كار صنايع دســتي در اين رابطه به »كسب وكار« 
گفت: يكي از مشــكلات بازار كار صنعتگران صنايع دســتي 
عدم تقاضاي هميشــگي و پايدار در بازار كار اين هنرمندان 
است. معمولا كساني كه تمايل به خريد اين محصولات دارند، 

براي زمان هاي خاصي از سال يا مناسبت هاي ويژه اي تمايل 
به خريد كارهــاي هنري پيدا مي كنند كه مقطعي اســت. از 
طرفي بسياري از مردم شــايد به ديد تنوع سري به كارهاي 
سنتي و هنري بزنند نه اينكه مشتري هميشگي آن باشند. آنها 
اين نوع محصولات را بــرای زندگي خود ضروري نمي دانند و 
گاهي  براي داشتن كالايي متفاوت و خاص دست به خريد اين 

محصولات مي زنند.

ركود، بازار صنايع دستي را كسادتر كرد
وي ادامه داد: البته مشــكلات اقتصادي و ركودي كه در بازار 
حاكم شده، صنايع دســتي را به شدت آسيب پذير كرده است 
چراكه در اين شــرايط مــردم حتي قادر بــه خريد كالاهاي 
ضروري خود نيستند چه برسد به كارهاي دستي و هنري كه 

از نظر آنها تنوع است نه ضرورت. 
اين هنرمند صنايع دســتي افزود: به اعتقــاد برخي قيمت 
كارهاي دستي بسيار بالاست و رغبت خريدار را براي خريد آنها 
از بين مي برد درحالي كه اگر مراحل كار يك هنرمند صنايع 
دستي را به دقت نگاه كنيم و به هزينه هايي كه براي توليد اين 
محصولات مي پردازد، توجه كنيم، مي فهميم كه سود حاصل 
از فروش اين كالا واقعا نسبت به تلاش اين هنرمندان كم است. 
وي ادامه داد: در دنياي امروز نوع پوشش و خريد مردم تابعي 
از مدل ها و طرح هاي جديد است و انواع لباس ها و محصولاتي 
كه با تكنولوژي و طراحي هاي نوين ساخته شده، بازار را اشباع 
كرده است كه اين خود مانعي براي كمتر شدن رغبت برخي 
براي رفتن به سمت صنايع دستي مي شــود. به باور آنها هم 
اين كالاها سنتي و قديمي هســتند و ديگر زمان استفاده از 
آنها نيست البته در مقابل عده اي كارهاي سنتي را بر كارهاي 
جديد و طرح و مدل هاي نو ترجيــح مي دهند چون به نوعي 
خاص بودن يا منحصربه فرد بودن آنها را نشان مي دهد يا شايد 
مدل ها و طرح هاي جديد و گسترده كم كم در آنها اين احساس 
را به وجود آورده كه براي مدتي هم از كارها و طرح هاي سنتي 

استفاده كنند. 
وي در پايان گفت: شايد اگر صنايع دستي را وارد رشته هاي 
دانشگاهي كنيم يا به صورت آكادميك به گسترش اين حوزه 
بپردازيم، كمك شاياني براي گسترش دامنه شغلي اين رشته 
باشد. البته برخي رشته هاي هنري تا حدودي به اين موضوع 

پرداخته اند اما به صورت تخصصي نياز به نگاه ويژه اي دارد.

بيمه دغدغه هميشگي صنايع دستي
يكي از دغدغه هاي شغلي مهم هنرمندان صنايع دستي كه چندين سال 
است مطرح مي شود، بحث بيمه آنهاست كه درواقع به گفته هنرمندان 
اين صنعت كمترين امكاني است كه سازمان ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشــگري مي تواند در اختيار هنرمندان صنايع دستي و 
هنرهاي سنتي قرار دهد. تاكنون نزديك به 80 هزار نفر از هنرمندان 
صنايع دســتي در سراسر كشور در 2 سال گذشــته بيمه شده اند اما 
مشكل بيمه پيشكسوتان صنايع دستي همچنان به قوت خود باقي 
است. به طوري كه در قانون پرداخت حق بيمه براي سنين بالاتر از 50 

سال، حق بيمه درنظر گرفته نشده است كه اين موضوع باعث بروز مشكل 
براي اين قشر از هنرمندان شده است. براساس آماري از جمعيت اين 
 افراد در استان هاي كشور تاكنون يك هزار و 700 نفر از هنرمندان بالاي 
50 ســال را براي بيمه به معاونت صنايع دستي فرستاده اند كه البته 
به گفته برخي از مسئولان اين ســازمان، بعيد به نظر مي رسد كه آمار 

دقيقي باشد. 

اشتغالزايي صنايع دستي
به گفته كارشناســان با توجــه به اهميت و نقــش مهم اين 

صنايع در اشتغالزايي كشور و توسعه اقتصادي و قابليت هاي 
فرهنگي، تاريخي، طبيعي، هنري و مذهبي كشور براي رونق 
اين صنعت مســئولان بايد از راه هاي مختلفي همچون توجه 
به صنايع دســتي در برنامه ريزي هاي اقتصادي، برداشــتن 
موانع و مشــكلات، تقويت تعاوني ها و بخش خصوصي، ايجاد 
كانون هاي صنايع دســتي در ســطح دانشــگاه ها، افزايش 
اعتبــارات آموزشــي، بيمه صنعتگــران، بازاريابــي و حتي 
 اســتفاده كاربردي از توليدات در محل كار و منزل به تقويت

 آن بپردازند. 

»كسبوكار«ازبازاركارصنعتگراندستيگزارشميدهد

فرصت  اشتغالزایي در صنایع دستي
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کشاورزي

حضور کشــــورهایی چون اسپانیا، 
آلمان وایتالیا در جدول عمدهتریــــن 
وارد کنندگان و نیز اصلیترین منبع 
تامینبادام ســایر کشورها این موضوع 
را نشــــان میدهد که منافع موجود 
در تجارت جهانی باعث شــده تــا حضور در بازار یک محصول 
مســتلزمبرخورداري از ســطح بــالاي تولید داخلی و صــدور 
مازاد آن نباشــــد. بهطورکلی تنوع و ترکیب کشــــورهاي 
وارد کننده و صادر کننده بادام نشانمیدهد که تجارت 
 بادام، فارغ از وابستگی به تولید، در کشورهاي مختلف دنبال 

شده است.
به نظر می رسد کشور آلمان از طریق واسطه گري و با فرآوري و 
بســته بندي بــادام ایران و صدور مجدد آن به سایر کشورهاي 
اروپایی، کسب درآمد میکند. این فرصت به دلیل دسترســی 
نداشتن ایران به بازار هاي اصلی مصرف این محصول است. به طور 
مثال ایران به بازار کشــورهاي شرق آسیا دسترســی چندانی 
ندارد. این درحالی است که ژاپن چهارمین کشور وارد کننده بادام 
و مغز بادام و چین، پنجمین کشور وارد کنند ه بادام با پوست 

دردنیا هستند. 

اصلاح نژاد و تجاري سازي باغ هاي بادام ضروري است
لیلی نعمت زاده از فعالان در زمینه کاشت و صادرات بادام در 
این مورد به »کسب و کار« گفت: در ایران تقریبا هیچ باغ اصلاح 
شــده بادامی وجود ندارد. به همین دلیل سایز بندي مشخص 
و دقیقی که در بازار بســیار مورد توجه اســت در محصولات 
ما وجود ندارد. این مســاله یكی از عوامل مهم از دست دادن 
مشتري هاي خارجی ماســت. وي درباره اهمیت اصلاح نژاد 
و تجاري ســازي باغ هاي بادام گفت: به غیر از بــادام مامایی 
در گونه هاي دیگر ما همچنان به روش هاي ســنتی کاشت و 
برداشت می کنیم. وي در ادامه گفت: مهم ترین بازار صادرات 
بادام ما کشــور هند اســت. میزان تولید بادام در جهان بیش 
از20میلیون تن اســــت و ایران با بیش از 145 هزار تن بعد 
ازآمریكا و اســپانیا، ســوریه و ایتالیا رتبه پنجمتولید جهانی 
را داراســت. بادام از جمله خشــكبارهایی اســت که علاوه 
برمصرف د اخلی همه ســاله مقد اري از آن به خارج از کشــور 
صادر میشــــود. دربازار جهانی باد ام، عرضه کنندگان با اتكا 
بــر مدیریت وبرنامه استراتژیک سعی دارند علاوه بر افزایش 
سهم خویش جایگاه مســلطی در بازار جهانی بــه    دســت 
آورند و در رهبري قیمت جهانی نقش تعیین کننده و محوري 
ایفا کنند. مهــم  تریــــن صادرکنندگان بادام )با پوســت و 
مغز( کشــورهاي آمریكا، اســــپانیا، ایران، آلمان و فرانسه 
هســتند، نكته قابل توجه اینكه علیرغم آنكه آلمان و فرانســه 
در بین 10 کشورعمده تولید کننده بادام قرار ند ارند ولی از 
نظر میزان صادرات بعد از ایران، رتبه هــــاي چهارم و پنجم 

را به خود اختصــــاص داده اند  که علت آن وارداتبادام از 
 سایر کشورها و انجام عملیات بسته بندي، فرآوري و صادرات 

مجددآن است. 

آمریکا 70 درصد صادرات باد ام را در اختیار دارد
دکتــر ابراهیــم زارع، رئیــس مرکــز تحقیقات کشــاورزي 
و منبع طبیعی اســتان فارس طــی یک طــرح تحقیقاتی که 
چندین ســال پیش در زمینه صادرات بادام ایــران انجام دادند 
مهم تریــن عامــل کاهش صــادرات ایــن محصــول را ضعف 
بازاریابی دانســت. طبق آمارهاي این تحقیقــات علیرغم آنكه 
میزانتولیــــد آمریكا 6/5 برابر ایران اســــت ولی مجموع 
صــــادرات آن دردوره هایی 30 برابر ایران بوده اســت. آمریكا 
بیش از 70 درصد صادرات باد ام را در اختیار داشــــته و نقش 
 مســــلط را در ایــــن بازار ایفــــا میکند. ولی ایران با تولید

8 درصد از بادام دنیــا تنــــها 3 درصد از بــــازار صـادراتی را 
 در اختیــــار دارد این موضوع ناشــــی از تفــــاوت در
ســــازماند هی بازار و قدرت نفوذ در بازار کشورهاي عمده 
مصرف کننده بادام اســت. براســــاس آمار موجود آمریكا به 

بیش از 92 کشــور دنیا بادام صادر میکند که کشورهاي بزرگ 
د ر اروپا و آسیا از زمره آنها هستند ولی تعداد کشــــورهاي 
مقصــد بادام ایران محدود و در نوســان بوده است. مهم ترین 
مقاصــــد صادراتی باد ام آمریكا، کشــورهاي آلمان، اســپانیا، 
ژاپن، هلند، کانادا، فرانســــه، امارات متحده عربی، بلژیک، 
ایتالیا و انگلســــتان اســــت. ضمن اینكه بخش عمده ای از 
بادام با پوســــت مورد نیاز کشــــورهاي آسیاییچون هند، 
ژاپن و هنگ کنگ نیز از ســــوي آمریكا تامین میشــود. این 
آمارنشــان می دهد که همانند بازار پسته دربازار جهانی بادامنیز 
آمریكا اولین رقیب ایران محسوب میشود. مهــم ترین مقاصد 
صادرات بادام ایران کشورهاي اوکراین، اماراتمتحدهعربی، 
هند، آلمان، پاکستان، کنیا، کویت، عراق، بحرین و هنگ 
کنگهســــتند. مقایســــه مقاصد صادراتی ایران و امریكا 
نشان میدهد که ایران بهاستثنای آلمان از دسترسی به بازار 
کشورهاي اروپایی محروم است و صادراتبیشــتر به کشورهاي 
مجاور محدود شده اســــت. باتوجه به حضور آلمان درمیان 
کشورهاي عمده صادر کننده، به نظر می رسد این کشور نقش 
واسطهرا براي بادام ایران داشــــته و با فرآوري و بســته بندي 

 بــــادام ایران و صدورمجدد آن به سایر کشورهاي اروپایی، 
کسب درآمد میکند. 

تمركز بر بازارهاي مطمئن براي صادرات
در بررســی توزیع بازار بــادام صادراتی ایران نكاتی قابل توجه 
اســت: دو کشور اوکراین و امارات متحده عربی، داراي پتانسیل 
مصرف داخلیبــادام وارداتی از ایران نمیباشــند و با بهرهگیري 
از ضعــف بازاریابی ایران و موقعیت خود، اقدام به صادرات مجدد 
بادام ایران میکنند. براســــاس اطلاعات موجود کشــورهاي 
اروپایی که به لحاظ ساختار منسجم اقتصاديمی توانند بازار 
مطمئنی براي صدور بادام باشــــند سهم بسیار پایینی در بازار 
صــادرات بــــادام ایران دارند و اهمیــــت آنها نیز طی دوره 
گذشــته کاهشیافته اســت. ایران به بازار کشــورهاي شرق 
آسیا دسترســی ند ارد. با توجه به پتانسیل بالاي تولید بادام در 
کشــور و همچنین طعم منحصر به فرد برخی گونه ها مثل بادام 
مامایی می توان از طریق تجاري سازي باغ هاي بادام و همچنین 
بازاریابی مناسب براي این محصول، سهم ایران را در بازار جهانی 

به جایگاه واقعی آن برسانیم. 

  »كسب وكار« از لزوم تجاري سازي باغ هاي بادام گزارش می دهد 

بازاریابی ضعیف در صادرات بادام

تعرفه ۳۰۰درصدي آمريكا بر 
پسته ايران 

درحالی که با اجرایی شــدن توافق هســته اي راه 
ورود پسته ایران به بازار آمریكا باز شده است وضع 
تعرفه 300درصدي بر پســته ایران از سوي دولت 
آمریكا مانع بزرگی در راه صــادرات این محصول 
ایران به آمریكا در رقابت با پسته تولیدي کالیفرنیا 
محسوب می شود. به گزارش تســنیم، براي چند 
دهه، کالیفرنیا انحصار بازار پسته آمریكا را در اختیار 
داشته و کشاورزان این ایالت سرمایه گذاري سنگینی 
براي مزارع تولید پســته کرده اند. هرچه ســطح 
آب هاي زیرزمینی پایین تر می رفت، کشــاورزان 
چاه هــاي عمیق تري براي دسترســی به آب حفر 
می کردند. اما تا دهه 1980 پســته ایرانی سلطان 
پسته دنیا بود. با لغو تحریم ها و ورود پسته پرمغزتر 
و درشت تر ایران به بازار آمریكا برخی از طرفداران 
پســته آمریكا احتمالادیگر تمایلی به خرید پسته 
تولیدي در کالیفرنیا نخواهند داشــت. البته تعرفه 
300درصدي اي که بر پسته وارداتی از ایران بسته 
می شود، احتمالا تا حدي از پسته کاران آمریكایی در 
برابر رقیب جدید محافظت خواهد کرد. پسته کاران 
کالیفرنیــا در ســال 2014، 513 میلیــون پوند 
 پســته تولید و تولید خود را از سال 2004 سه برابر 
کرده اند، اما تشدید خشكسالی در این ایالت موجب 
شده تا میزان تولید در ســال 2015 کاهش یابد و 
به 275 میلیون پوند برســد. پسته کاران کالیفرنیا 
می گویند فعلا نگرانی چندانی از ورود پسته ایران به 
بازار ندارند، به خصوص تا زمانی که تعرفه واردات بالا 
باشد. باب کلین، مدیر کمیته اجرایی پسته در فرسنو 
گفت، احتمالا پســته ایرانی داراي مقادیر زیادي 
آفلاتوکسین است که موجب ایجاد قارچ می شود و 

طرفداران پسته این کشور را کاهش می دهد. 

واردات روغن خام با وقفه مواجه 
شده است

رئیس انجمــن تولیدکننــدگان مارگارین گفت: 
در پی نامــه اول رئیس جمهــوری و حذف مجوز 
وزارت جهاد کشــاورزي براي واردات روغن خام، 
این وزارتخانه نســبت بــه این مســاله اعتراض 
کــرد و واردات روغــن خام بــا تعلیــق و وقفه 
 مواجه شده اما همه دســتگاه ها باید طبق قانون 
عمل کنند.  حســن علیزاده اظهار کرد: کشــور 
ســالانه به 1.5 میلیون تن روغن خــام نیاز دارد 
که حــدود 0.3 آن در داخل تولیــد و مابقی نیز از 
طریق واردات به شــكل دانه روغن یــا روغن خام 
تامین می شــود امــا نباید دســتگاه هاي دولتی 
در زمینه ایــن محصول اســتراتژیک که اهمیت 
بسیاري پس از گندم و برنج دارد، سلیقه اي  عمل 
کننــد.  وي افزود: براســاس درخواســت صنایع 
غذایی، معــاون اول رئیس جمهوری دســتور داد 
ثبت ســفارش براي واردات روغن خــام نیازي به 
مجوز از سوي وزارت جهاد کشاورزي نداشته باشد 
و پس از این دســتور چند مجوز نیز بدون وزارت 
جهاد کشاورزي صادر شــد اما پس از اعتراض این 
 وزارتخانه مجددا، واردات روغن خام با تعلیق و وقفه 
مواجه شد.  رئیس انجمن تولیدکنندگان مارگارین با 
بیان اینكه همه مسئولان باید به مر قانون عمل کنند، 
ادامه داد: در حال حاضر وزارت جهاد کشــاورزي، 
سازمان صنعت، معدن و تجارت و دیگر دستگاه ها 
ســلیقه اي عمل می کنند که این باعث می شود 
 صنعت روغن و دیگــر صنایع غذایی با مشــكل 
مواجه شــوند.  علیزاده تاکید کرد: در شــرایطی 
که صنایع غذایی و به ویــژه صنعت روغن بیش از 
70 درصد توســط بخش خصوصی اداره می شود، 
بهتر اســت دولت حوزه وظایــف و اختیارات این 
صنعت را به بخش خصوصی بســپارد و با کمک 
بخش خصوصی در جهت پیشبرد اهداف صنعت 
تســهیلات لازم را ایجاد کند.  به گزارش ایســنا، 
اخیرا خبرهایی مبنی بر اینكه براي واردات روغن 
خام دیگر نیازي به مجوز وزارت جهاد کشــاورزي 
نیست به نقل از سازمان توســعه تجارت منتشر 
شــده، حال آنكه بر اســاس قانون تمرکز وظایف 
بازرگانی بخش کشــاورزي، متولی تولید تا بازار 
داخلی و واردات و صادرات محصولات کشاورزي و 
بخش اعظمی از صنایع غذایی با یک مرحله تبدیل 
به وزارت جهاد کشــاورزي واگذار شده است؛ این 
یعنی دستگاه هایی مانند گمرك و سازمان توسعه 
 تجارت باید عملكردشان با تصمیم گیري و مجوزها

 هماهنگ باشد.  به گفته معاون وزیر جهاد کشاورزي 
اگر هر ســازمان یا مقامی خــارج از وزارت جهاد 
کشــاورزي این موضوع را اعلام کرده باشد، قطعا 
خلاف قانون اظهارنظر کرده و متخلف است و باید به 
مراجع قانونی کشور پاسخگو باشد و  بر اساس ماده 
16 قانون افزایش بهره وري، وزارت جهاد کشاورزي 
تنها مرجع قانونی صدور مجوز واردات محصولات 
کشاورزي است و قطعا متخلفان را به مراجع قضایی 

کشور معرفی خواهیم کرد. 

اخبار

 امروزه بسته بندي کالاهاي صادراتی 
غیرنفتــی، چنان جدي و مساله ســاز 
شــده که باید به عنــوان گامی مثبت 
در راه توســعه صادرات، بــه آن توجه 
کرد. صنایع غذایی در کشور ما با وجود 
کیفیت مناســب تنها به دلیل نداشتن بســته بندي مناسب 
بازارهاي خود را از دست می دهند. بسته بندی به عنوان یكی از 
ابزارهای مهم بازاریابی شناخته می شود و شرکت ها و دولت ها 
برای افزایش توان رقابتی خود در بازارهای داخلی و خارجی از 
آن سود می برند. تحقق شعار »کشاورزي؛ محور استقلال« و 
تكمیل پروسه تولید و برداشت محصولات کشاورزي، نیازمند 
صنایع تبدیلی اســت. رکود صنعت بســته بندي در ایران را 
می توان ناشی از کمبود و گرانی مواد اولیه بسته بندي یا مواد 
مورد نیاز و کافــی نبودن آگاهی تولیدکننــدگان در این امر 

دانست.
 

90 درصد خرماي صادراتي ایــران به صورت فله 
صادر مي شود

رامین احمدیان، مدیرعامل شــرکت آســیاتک در این رابطه 
به »کســب وکار« گفت: وقتی روند تحول بســته بندي مواد 
غذایی را مرور می کنیم، دیگر بســته بندي از تعریف خودش 
که صرفا یک محافظت کننده فیزیكی باشــد دور شده است. 
در دهه هاي مختلــف انتظارات متفاوتی از بســته بندي بوده 
اســت. در حال حاضر مهم ترین عامل در افزایش درآمدهاي 
حاصل از صادرات محصولات کشاورزي از جمله خرما فرآوري 
و بســته بندي مناسب این محصول اســت. حدود 90 درصد 
خرماي صادراتی ایران به صورت فله بدون انجام فعالیت هاي 
بســته بندي و فرآوري و با ارزش افزوده پایین بــه بازارهاي 
جهانی عرضه می شود، این در حالی است که کشورهایی نظیر 
فرانســه، انگلیس و هلند بدون آنكه تولید کننده خرما باشند، 
با وارد کردن خرما از کشــورهاي تولید کننده پس از فرآوري 
 و بسته بندي مناســب آن را با ارزش بیشــتر روانه بازارهاي 

جهانی می کنند.
 

بسته بندي موجب ایجاد ارزش افزوده
وي در ادامه افزود: همانطور که بســته بندي هزینه زاست، از 
ســویی دیگر موجب ایجاد ارزش افزوده در محصول می شود 

که می تواند تا حــدودي هزینه هاي مذکــور را تعدیل کند. 
بســته بندي عضوي از زنجیره ارزش یک شــرکت است که 
در نهایــت به افزایــش ارزش نهایی شــرکت کمک می کند 
به نحوي که همبستگی مثبت معناداري بین کیفیت برتر کالا 
وبســته بندي عضوي از زنجیره ارزش یک شرکت به حساب 

می آید.
بســته بندي مختص کالاســت و فعالیت هاي ترغیبی درباره 
بسته بندي هاي صادراتی با هدف بازاریابی تبدیلی محصولات 
صادراتی حائــز اهمیت اســت. امروزه صاحبان بســیاري از 
کارخانجات و واحدهــاي تولیدي با علم به اینكه شــناخت 
ویژگی هــاي رفتــاري و روانشــناختی مصرف کنندگان در 
بسته بندي مناسب امري ضروریست و با وجود ارتباط نزدیک 
ایشــان با تكنیک هاي جدیــد )به جهت مســافرت به نقاط 
مختلف دنیا و شرکت در ســمینارهاي تخصصی(، برخوردي 
غیرمســئولانه در فرآیند بســته بندي هاي صادراتی داشته و 
متعاقبا شــاهد آن بودیم که بســیاري از محصولات تولیدي 
مطابق با استاندارد داخلی مورد پذیرش جوامع فرامرزي نبوده 
و صدور آنها بر مبناي یک استراتژي همگانی زیانبار و نیاز به 

یک بازاریابی احیایی دارد. 

نحوه بسته بندي مي تواند مبین جایگاه محصول 
باشد

متخصصان صنعت بســته بندي می بایســت بــا به کارگیري 
پتانســیل هاي موجود، طراحی را براســاس تجزیه و تحلیل 
نیازهــاي مصرف کننده و به دنبال آن بررســی امكان پذیري 
اقتصادي و فنــی مورد توجه قــرار دهند. با توجــه به اینكه 
امروزه جهت خروج از جمود اقتصــادي صادرات به ضرورتی 
اجتناب ناپذیر مبدل گشته اســت، نفود در بازارهاي جهانی 
به منظور افزایش فروش و ســود نیازمند اســتفاده از اصول 
بازاریابی داخلی به انضمام دقت و تیزبینی اســت. ایجاد یک 
تصویر ذهنی قدرتمند از صادرات مســتلزم ابــداع، نوآوري 
و پشــتكار فراوان بوده و با توجه به اینكــه مصرف کنندگان 
تمایل به حفظ یک سطح بهینه تحریک را دارند، لذا ضرورت 
تمرکز بــر ظاهر بســته بندي )مطابق با کیفیــت و مرتبط با 
کاربرد محصول( الزامیســت. نحوه بســته بندي و لباس یک 
کالا می تواند مبین جایگاه محصــول )مقرون به صرفه بودن، 
قابلیت اعتماد، دوام و سایر ویژگی هاي مرسوم( در بازار باشد. 

در کشور ما برخی از محصولات کشاورزي اصلی که به عنوان 
 نماد ایران شناخته می شوند، پایین ترین کیفیت بسته بندي 

را دارند. 
انتخــاب محصــول توســط مصرف کننــدگان تــا حدود 
زیــادي براســاس ارزش هــاي نمادیــن، عــادات، ذائقه و 
فرهنگ مصــرف صورت می گیــرد تا جایی کــه برند و رنگ 
نیز در زمره آن اســت و ایــن موضوع باید همواره از چشــم 
تولید کننــدگان دور نماند. بســته بندي برگ برنــده نهایی 
در بــازار فــروش بــوده و بــراي به هنــگام نگــه داشــتن 
 بســته بندي می بایســت تغییراتــی جزئــی امــا دائمــی 

در آن ایجاد کرد. 

حمایت مشهودي از سوي سازمان هاي ذیربط در 
این خصوص صورت نگرفته است

روانشناســی رنــگ هــا نیــز یكــی از موضوعــات مرتبط 
با موضوع قابل بحث اســت چه بســا رنگ هــاي متفاوت در 

کشــورهاي مختلف ممكن اســت معانی و تعابیــر مثبت و 
 منفــی زیــادي را از بعــد فرهنــگ مصــرف آن جامعــه
 در برداشته باشد. از دیگر موارد حائز اهمیت در فرهنگ مصرف 
جوامع، شكل ظاهري و ســهولت کاربرد است به نحوي که با 
توجه به وجود هزینه هاي بســته بندي و عدم اعمال سلیقه از 
سوي تولید کننده، محصولات به صورت فله صادر و در کشور 
ثانی مطابق فرهنگ مصرف بسته بندي و با برند آن کشور صادر 
شده است و به اصطلاح بازاري خاکستري را به وجود آورده اند. 
بستر ســازي در این خصوص جهت رقابت با بازارهاي جهانی 
نیازمند یک استراتژي مستمر و بادوام است. حائز اهمیت اینكه 
با وجود تدوین وجمــع آوري طرح هاي توجیهی و نظریه هاي 
غنی ارائه شده از جانب صاحبنظران، حمایتی مشهود و ضمانت 
اجرایی کافی از ســوي ســازمان هاي ذیربط در این خصوص 
صورت نگرفتــه و اغلب به کمیت طرح هاي ارائه شــده توجه 
شده و به صورت فراگیر نقطه شــروعی جهت عملیاتی کردن 

طرح هاي مذکور به چشم نمی خورد. 

»كسب وكار« از عرضه نامناسب محصولات كشاورزي گزارش مي دهد 

توسعه صادرات مواد غذایي با ارتقای بسته بندي
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روح الله عبدالعلــی زاده 
- تبریــز ؛مدیــرکل راه و 
شهرســازی آذربایجــان 
شــرقی بــا اعــام اینکه 
در زمان کنونــی ۱۶۹.۲ 
کیلومتر طرح آزادراهی در این اســتان در دســت 
اجراســت، گفت: متوسط پیشــرفت فیزیکی این 

طرح ها حدود ۵۸ درصد است.
سید احمد موسوی مدیرکل راه و شهرسازی استان 
آذربایجان شــرقی گفت: در زمان کنونی ۱۶۹.۲ 
کیلومتر طرح آزادراهی در این اســتان در دســت 
اجرا بوده و متوسط پیشرفت فیزیکی این طرح ها 
حدود ۵۸ درصد است که این طرح ها شامل آزادراه 
تبریز - مرند - بازرگان به طول ۵۱ کیلومتر، آزادراه 
تبریز - ارومیه به طول ۲۸.۲ کیلومتر، آزادراه مراغه 
- هشــترود به طول ۹۰ کیلومتر و تکمیل نواقص 
آزادراه تبریز - زنجان اســت. وی اظهار کرد: برای 
اجرای طرح های آزادراهی استان ۴۴ هزار و ۲۰۰ 
میلیارد ریال در سه سال گذشته تصویب شده که از 
این میزان ۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال از محل سفر 

استانی رییس جمهور شهید است.
مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان شرقی گفت: 

تاکنون برای اجــرای این طرح ها ۶ هــزار و ۶۸۰ 
میلیارد ریال تخصیص یافته و بــرای تکمیل این 
طرح ها ۱۲۷ هــزار و ۴۵۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز 
اســت. موســوی ادامه داد: قطعه۱ آزادراه تبریز - 
مرند - بازرگان به طول ۶۳ کیلومتر با عنوان آزادراه 
تبریز - مرند با پیشــرفت فیزیکی ۳۷.۵ درصد در 
دســت اجرا و بقیه قطعات این پروژه به طول ۲۱۷ 
کیلومتر هنوز به پیمان نرفته است. وی یادآور شد: 
۱۳ کیلومتر اول ایــن آزادراه )کنارگذر غربی( زیر 
ترافیک رفته و ۳هزار میلیارد ریــال از محل ماده 
۵۶ و یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال از سوی سازمان 
برنامه و بودجه برای این پروژه اختصاص یافته است.

مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان شرقی گفت: 
۲۹ کیلومتر از قطعه۴ آزادراه تبریز - ارومیه نیز زیر 
ترافیک رفته و قطعه۳ شامل زوج تونل به طول ۴.۵ 
کیلومتر متوقف بوده، قطعه۵ به طول ۴۴ کیلومتر 
به پیمان نرفته و تنها قطعــه۶ )رینگ دوم جنوبی 
تبریز( با پیشــرفت فیزیکی حدود ۳۲ درصدی در 

حال اجرا است که ۱۱ کیلومتر از آن معارض دارد.
موســوی افزود: برای اجرای قطعه۶ این طرح پنج 
هزار میلیارد ریال به صورت نقدی، پنج هزار میلیارد 
ریال از محل ماده ۵۶ و ســه هزار میلیارد ریال از 
محل تخصیص قیر اختصاص یافته است. وی اظهار 
کرد: قطعه یک الف آزادراه مراغه - هشترود دارای 

پیشرفت حدود ۲۷.۵ درصدی، قطعه۱ ب پیشرفت 
۶ درصدی، قطعه۲ پیشرفت ۸۴ درصدی، قطعه۳ 
پیشــرفت ۸۳ درصدی و قطعات۴ و ۵ با هم دارای 

پیشرفت حدود ۴۱ درصدی است.
مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان شرقی گفت: 
قطعات۲ و ۳ و قسمتی از قطعه۴ این آزادراه جمعاً 
به طول ۴۸ کیلومتــر دارای پیشــرفت فیزیکی 
۷۱ درصدی، محدوده جهــش تولید دانش بنیان 
)کیلومتر ۱۳ تا ۴۸( پیشرفت ۷۹ درصدی داشته 
و قطعه۱ )الف و ب( این پروژه متوقف اســت. وی، 
اعتبار تخصیص یافتــه به پــروژه آزادراه مراغه - 
هشترود را یک هزار و ۳۳۴ میلیارد ریال به عنوان 
قســط اول ماده ۵۶ اعام کرد و ادامه داد: آزادراه 
تبریز - زنجان نواقصی ماننــد تقاطع ها، تونل ها و 

آسفالت دارد که در حال تکمیل است.

*** بهره برداری از 10 هزار واحد مسکونی 
نهضت ملی در آذربایجان شرقی

مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان شرقی گفت : 
همزمان با هفته دولت ۱۰ هزار واحد مسکونی نهضت 

ملی مسکن در استان به بهره برداری خواهد رسید.
ســیداحمد موســوی مدیرکل راه و شهرســازی 
آذربایجان شــرقی امروز در بازدیــد از طرح های 
مسکن در مراغه اظهار کرد: همزمان با هفته دولت 

۱۰ هزار واحد مســکونی نهضت ملی مســکن در 
اســتان به بهره برداری خواهد رسید. وی افزود: تا 
کنون بیش از ۲۷ هزار واحد نهضت ملی مســکن 
در آذربایجان شرقی به بهره برداری رسیده است. 
موسوی با اشاره به ثبت نام ۱۲۰ هزار نفر در طرح 
ملی مسکن گفت: برای بیش از ۷۴ هزار واحد زمین 
تامین و عملیات ساخت این طرح ها آغاز شده است.

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان با اشاره به سهم 
هفت هزار واحد مراغه از طرح نهضت ملی مسکن 
اظهار کرد: ســاخت بیش از ۲ هزار ۵۰۰ واحد در 
مراغه آغاز شده و برای ۵ هزار واحد نیز زمین تامین 

شده است. وی در ادامه گفت: در سایت غدیر مراغه 
برای بیش از ۵ هزار واحد زمین تامین شــده و به 
زودی عملیات ساخت این واحدها آغاز خواهد شد. 
وی افزود: همزمان با هفته دولت ۱۲۰ واحد طرح 

نهضت ملی مسکن به بهره برداری خواهد رسید.
فرماندار شهرستان مراغه نیز در این بازدید، سرعت 
اجرای طرح هــای نهضت ملی مســکن را در این 

شهرستان خوب ارزیابی کرد.
مینویی افزود: برخی از این طرح ها مشکل تامین 
آب، برق و گاز دارند و با برنامه ریــزی ها و تامین 

اعتبار این مشکات نیز به زودی حل خواهد شد.

مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان شرقی ؛

متوسط پیشرفت ۱۶۹.۲ کیلومتر طرح آزادراهی در آذربایجان شرقی ۵۸ درصد است

رئیس اتاق بازرگانی اردبیل:
اتــاق بازرگانــی اردبیــل از 
واحدهای تولیدی دانش بنیان 

حمایت می کند
رئیس اتاق بازرگانی صنایع و معادن استان اردبیل 
گفت: اتــاق بازرگانی اردبیل در حوزه کســب و 
کارهــای نوین و احصــای نیازهــای دانش پایه 
واحدهای تولیدی در راستای دانش بنیان شدن 
تولید استان پیشقدم شده و از سرمایه گذاران بخش 

خصوصی در این زمینه حمایت می کند.
حسین پیرموذن روز پنجشنبه در جلسه گفت و 
گوی دولت و بخش خصوصی استان اردبیل اظهار 
کرد: امتیاز محیط کســب و کار در استان اردبیل 
پایین اســت و ضروری اســت با همکاری بخش 
خصوصی و مدیران استان امتیاز کسب و کار در 

استان ارتقا یابد.
این فعال اقتصادی افزود: مقررات مخل کسب و کار 
در استان مانع رونق و توسعه سرمایه گذاری شده 
است و دستگاه های اجرایی با تشکیل کمیته ویژه 

برای برطرف کردن آن باید تاش کنند.
وی با انتقاد از پایین بودن رتبه فضای کسب و کار 
استان اضافه کرد: مشکاتی مانند کسب نتیجه از 
بابت استعام ها، جوابگو نبودن به موقع سازمان ها، 
مشــکات مربوط به تامین اجتماعی، صادرات 
کالاهای غیرنفتی و مسائل مرتبط با سازمان امور 
مالیاتی منجر به پایین آمدن رتبه این استان در 
زمینه فضای کسب و کار شده است. رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان اردبیل 
گفت: اتاق بازرگانی با برگزاری نشست هایی درباره 
کسب و کارهای نوین و احصای نیازهای دانش پایه 
واحدهای تولیدی در راستای دانش بنیان شدن 
تولید استان پیشقدم شده و از سرمایه گذاران بخش 

خصوصی در این زمینه حمایت می کند.
پیرموذن افزود: انتظار این است در سالی که با عنوان 
جهش تولید با مشارکت مردم نامگذاری شده است، 
شرایط و زیرســاخت ها برای فعالیت دانش بنیان 

بخش خصوصی بیش از گذشته فراهم شود.
وی بیان کرد: یکی از راه های توسعه صادرات و رشد 
اقتصادی استان توجه ویژه به تولیدات صادرات محور 
بوده و باید اقدامات اساســی در این حوزه با ایجاد 
صنایع تبدیلی مجهز به فناوری های نوین صورت 
بگیرد تا توان رقابــت در بازار جهانــی ارتقا یابد. 
پیرموذن با بیان اینکه میزان سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در استان پایین اســت، افزود: امکانات 
صنایع تبدیلی در این استان کم است و برای ورود به 
بازارهای جهانی لازم است صنایع تبدیلی مجهز به 
فناوری روز و مدرن شود. وی اظهار کرد: برای جذب 
و جلب سرمایه گذاران در راه اندازی صنایع تبدیلی، 
برطرف شدن موانع تولید و مخل قوانین ضروری 
است. در این جلسه مشکات سرمایه گذاران بخش 

خصوصی اردبیل مورد بررسی قرار گرفت.

پروژه ۶۰ کیلو متری توســعه 
شبکه فیبر نوری شهر اندیشه با 

سرعت در حال اجراست
زهرا قره باغی:  مهنــدس بهروز کاویانی از اجرای 
پروژه ۶۰ کیلو متری توسعه شبکه فیبر نوری شهر 
اندیشه با مصوبه اعضای شورای اسامی و بمنظور 
افزایش سرعت خدمات اینترنتی و شبکه ای در 

این شهر خبر داد .
شهردار اندیشه با اشاره به اینکه پیشرفت فیزیکی 
پروژه  توسعه شبکه فیبر نوری در شهر اندیشه از 
مرز ۵ کیلومتر  گذر کرده، گفت : این پروژه از جمله 
اقدامات مهم مدیریت شهری اندیشه با هدف ارتقا 
سطح آرامش، آســایش  و امنیت شهروندان ، بالا 
رفتن خدمات اینترنت  پر سرعت و بهره گیری از 
قابلیت های کلیدی آن در منازل و کسب و کارها 

می باشد که در اولویت اقدامات ما قرار گرفت .
بهروز کاویانی در ادامه تصریح کــرد : این پروژه 
بزرگ که طبق اباغیه های اســتان در لیســت 
اقدامات عمرانی ما قرار گرفــت و با قراردادی که 
با شرکت ایرانسل منعقد گردید با سرعت در حال 
انجام است که با نظارت حوزه معاونت فنی و عمرانی 
حداقل آسیب را به معابر اصلی و فرعی وارد میاورد 
و این قابلیت باعث کاهش زمان اتمام پروژه و رفع 
مشکات آمد و شد و ترافیک می شود که در نوع 

خود قابل توجه است
وی در پایان ســخنان خود اظهار داشت : مدت 
قرارداد اجرایی این پروژه  ۲۴ ماه است اما در تاش 
هستیم در جهت رفاه حال شــهروندان در کمتر 
از۶ ماه آن را به اتمام برسانیم تا شهروندان شریف 
شهر اندیشــه بتوانند از خدمات ارزنده این پروژه 
که افزایش ســرعت انتقال داده تا ۷۰ برابر کابل 
های مسی و بهره گیری از اینترنت پر سرعت ثابت 
)VDSL(با تکنولوژی جدید در کوتاه هترین زمام 

بهره مند گردند.

خبر

سید محسن موسوی: نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در مجلس شورای اسامی 
از اعطای تسهیات به کشاورزان استان مرکزی برای احداث مزرعه خورشیدی خبر داد.

نادر قلی ابراهیمی در نشست هم اندیشــی که با حضور مدیرعامل شرکت توزیع برق 
استان ، مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران و مدیر کل جهاد کشاورزی استان برگزار 
شد، گفت:وام برای احداث مزرعه خورشیدی با رایزنی های انجام شده با بنیاد شهید به 
خانواده ایثار گران فرزندان شهدا و جانبازان بالای ۲۵ درصد، از طریق صندوق اشتغال 

و کار آفرینی بنیاد شهید  ارائه خواهد شد.
وی با بیان اینکه ۸ماه در ســال در کل کشــور از نعمــت روزهای آفتابــی بهره مند 
هستیم،افزود: کشور از سال ۲۰۳۰ در صورت تولید زیرو کربن مشمول جریمه های بین 
المللی خواهد شــد و همه ما وظیفه داریم به کاهش آلودگی هوا و حفظ محیط زیست 

کمک کنیم .
این مقام مسئول گفت : ناترازی تولید و مصرف در ســال های اخیر از سویی و افزایش 
آلودگی هوا از ســوی دیگر دولت ها را بر آن داشــته که تغییر نگــرش جدی در حوزه 

انرژی های تجدیدپذیر را در دستور کار خود قرار دهند . وی با اشاره به اینکه به کارگیری 
انرژی های تجدیدپذیر و هدف گذاری در این حوزه با ســرعت در حال پیشرفت است، 

گفت: دستورالعمل و بسته های حمایتی ویژه ای در این راستا لحاظ شده است.
ابراهیمی افزود: اعطای تسهیات ویژه انرژی های تجدیدپذیر با معرفی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت و جهاد کشاورزی به بانک ها و همچنین خرید تضمینی انرژی تولیدی 

از سوی وزارت نیرو، فرصت خوبی برای سرمایه گذاری متقاضیان در این حوزه است.
وی گفت: نیروهای خدوم شرکت توزیع برق در تمامی شهرهای استان تحت هر شرایطی 
همیشه آماده خدمت رسانی به هم استانی های خود هستند و این موضوع شایسته تقدیر 

است.
مدیرعامل شرکت توزیع برق اســتان مرکزی هم گفت: کشــاورزانی که دارای پست 
اختصاصی هستند و در صورت همکاری با شرکت توزیع نیروی برق از طریق احداث و 
بهره برداری از نیروگاه های تجدیدپذیر )خورشیدی( با ظرفیت ۸۰درصد دیماند مصرفی 
چاه کشاورزی و با احداث نیروگاه، برق مصرفی خود را تامین کنند از کل محدودیت های 

مدیریت بار)از ابتدای خرداد تا پایان شــهریور(از شمول برنامه های مدیریت بار خارج 
خواهند شد.

محمود محمودی با تاکید بر ضرورت مدیریت مصرف در تمامی موارد چه در صنعت، 
کشاورزی و خانگی اظهار کرد: آنچه مهم به نظر می رسد آن است که مصرف بهینه برق 
می بایستی در دستور کار تمامی مصرف کنندگان قرار گیرد ، چرا که منابع محدود کشور 
است، و گرم شدن هر ساله هوا نسبت به ســال قبل موضوع تامین برق پایدار را حیاتی 

تر می کند   .
وی با تاکید بر لزوم بهره گیری مناسب از ظرفیت ها و امکانات موجود ادامه داد: متاسفانه  
میزان مصرف در کشور نسبت به نرم های جهانی بسیار بالاتر است که بخشی از آن مربوط 
به مصرف غلط مردم و بخش دیگر مربوط به استاندارد پایین و به روز نبودن امکانات و 

تجهیزات است.
در این نشست مدیرکل بنیاد شهید استان مرکزی و رییس جهاد کشاورزی استان به 

بیان نقطه نظرات در این زمینه پرداختند.

سید محسن موسوی:  مدیر عامل شرکت آب و فاضاب اســتان مرکزی از اجرای ۵۳ 
کیلومتر لوله گذاری آب در سه ماهه نخست ســال جاری و در راستای توسعه خدمات 

در استان خبر داد.
حشمت اله عباسی با بیان این خبر گفت:  از این میزان لوله گذاری ، بیش از ۱۶ کیلومتر 
شبکه توزیع آب توسعه یافت و حدود ۲۱.۵ کیلومتر از شــبکه فرسوده آب ، اصاح و 

بازسازی شده است.
وی  افزود : در سه ماهه نخست ســال جاری بیش از ۱۵ کیلومتر خطوط انتقال آب در 
سطح استان اجرا شده است که در حدود ۱۰ کیلومتر آن  شامل توسعه خطوط انتقال آب 

بوده و مابقی شامل  اصاح و بازسازی خطوط فرسوده می باشد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضاب اســتان مرکزی با بیان اینکه از مجموع ۵۳ کیلومتر 
لوله گذاری آب در استان  ، ۴۳ کیلومتر آن در روستاهای استان انجام شده است، بیان 
داشت: تامین آب مورد نیاز روستاهای استان از اولویت های این مجموعه  می باشد به 
 طوری که عمده اقدامات عمرانی این شرکت برای تامین آب روستاهای استان متمرکز 

شده است.
مدیرعامل و رئیــس هیات مدیره آبفای اســتان مرکــزی با بیان اینکــه خدمت بی 
وقفه از وظایف اصلی کارکنان این شــرکت اســت، خاطر نشــان ســاخت: دغدغه 
 نیروهای متخصــص و متعهد این شــرکت همــواره ارتقا خدمات و کســب رضایت 

مردم بوده است

ایام-    آذر یعقوبیان : مدیرکل تعاون روســتایی اســتان ایام گفت: در سال زراعی 
منتهی به تیرمــاه ۱۴۰۳ بیش از ۲۲ هــزار و ۴۰۰ تن محصول کلزا در اســتان تولید 
 شد که در مقایســه با سال گذشــته، رشــدی صعودی، معادل ۳۸۰ درصد به دنبال 

داشته است.
حمیدرضا شکری اظهار داشت: در راستای منویات مقام معظم رهبری مبنی بر جهش 
تولید، تعاون روستایی استان با همت کشاورزان شبکه تعاونی های تولید و همگرایی و 
همسویی با مدیران سازمان جهادکشاورزی در سال زراعی منتهی به تیرماه ۱۴۰۳ بیش 

از ۲۲ هزار و ۴۰۰ تن محصول کلزا در استان تولید شده است.
وی افزود: برای ســال زراعی پیش رو با همراهی تعاونی های تولید و همکاری سازمان 

جهاد کشاورزی اســتان با افزایش کشت این محصول، جایگاه اســتان را از نظر تولید 
محصول کلزا بیش از این ارتقاء خواهیم داد. مدیرکل تعاون روستایی استان ایام گفت: 
کشت کلزا عاوه بر ارزش اقتصادی که دارد می تواند یک تناوب بسیار ارزشمند خصوصا 

برای کشت گندم باشد و سبب افزایش تولید آن می شود.
وی بیان داشت: تشکلهای تعاونی تولید تعاون روستایی استان مهمترین ظرفیت برای 
تحول در اقتصاد کشاورزی استان بشمار می آیند. و امسال این تشکل ها در جهش چند 
برابری تولید این محصول نقش آفرین بودند و خود این تشکل های نیز بصورت شریانی 
کلیه فرایند تحویل و خرید این محصول را از کشاورزان در اقصی نقاط استان و روستا 

های دور تحویل، و به کارخانجات روغن کشی تحویل دادند.

فاطمه کریمی/خبرنگار: مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب در افتتاحیه سی و 
دومین نشست روسای آموزش شرکت های فرعی و مراکز آموزش شرکت ملی نفت ایران، 
بر اهمیت مقوله پرورش نیروی انسانی و جانشین پروری همگام و هم راستا با آموزش 

نیروی انسانی در سطح شرکت ملی نفت ایران تاکید نمود.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی شرکت نفت مناطق مرکزی ایران سی و دومین نشست 
رؤسای آموزشی شرکت ملی نفت ایران به میزبانی شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب 
در کرمانشاه برگزار شد و مهندس محمود نصیری مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و 
گاز غرب در این نشست به بیان نکاتی در حوزه آموزش در سطح کان شرکت نفت اشاره 

کرد گفت: بحث آموزش سرمایه است و نباید بر اساس هزینه سازمان به آن نگاه کرد.
وی تصریح کرد: شرکت نفت به واسطه گستردگی، پیچیدگی کارها، نقش آن در اقتصاد 
کشور، ریســک بالای کاری، اقماری بودن کارکنان و… دومین صنعت پرخطر کشور 
محسوب می شود و بر همین اســاس باید آموزش نیروی انسانی در آن از اولویت بسیار 

بالایی برخوردار باشد.
وی بحث جانشــین پروری در صنعت نفت را از دیگر مقولات بسیار با اهمیت در سطح 
شرکت نفت برشمرد و تصریح کرد: باید منابع انسانی شرکت ملی و بالطبع واحد آموزش 
نیروی انســانی در این زمینه فعال تر عمل نمایند و برنامه ریزی های لازم در خصوص 

نفرات متخصص در حوزه های مختلف را در دستور کار قرار دهند.
مهندس نصیری در ادامه به بحث آموزش نیروی های بدو اســتخدام نیز اشاره نمود و 
گفت: ۵ سال نخست کاری کارکنان از اهمیت بالایی در حوزه آموزش برخوردار است و 
باید با استفاده از توان و تجربه کارکنان بازنشسته زمینه انتقال تجربیات نسل گذشته 
به نســل آتی فراهم گردد و آموزش از مفاهیم صرفاً تءوری به آموزش هایی بر مبنای 

کارگاهی و مفهومی تغییر یابد.

دکتر روح الله ایقانی معاون مدیر در آموزش و بهبود منابع انسانی شرکت ملی نفت ایران 
در ادامه این نشست با تقدیر از میزبانی شایسته شرکت نفت مناطق مرکزی و شرکت 
بهره برداری نفت و گاز غرب به ارائه گزارشی از اقدامات شاخص شرکت ملی نفت ایران 

در حوزه آموزش پرداخت.
وی در ادامه بحث آسیب شناسی مقوله آموزش در سطح شرکت ملی نفت ایران پرداخت 
و گفت: فرایندهای جذب نیروی انسانی باید با برنامه ریزی صورت بگیرد و ما عاوه بر نیاز 
به تغییر رویکرد در این زمینه، نیازمند به روز رسانی مقولات و محتوای آموزشی بر اساس 
استانداردهای روز دنیا و همچنین آموزش نیروی انسانی جذب شده در سطح شرکت 

ملی نفت ایران بر اساس استانداردهای مصوب وزارت نفت هستیم.
وی با اشاره به اینکه آموزش باید مبتنی بر سمت ســازمانی کارکنان باشد گفت، باید 
سرفصل های آموزشی، نیازهای آموزشی کارکنان، محتوای آموزشی و….. مبتنی بر 
نیاز شــغلی افراد و صاحیت حرفه ای آنها باشد. دکتری ایقانی فرایندسازی آموزش را 
از دیگر نکات با اهمیت در بحث آموزش دانســت و اظهار داشت: فرآیندهای تخصصی 
آموزش شامل اتصال انتصاب افراد به آموزش، ارتقا و ترفیع نفرات به آموزش، نیازسنجی 
آموزشی، اجرا و ارزیابی اثربخشی آموزش هم از اهمیت بسیار بالایی برخوردار هستند و 

باید بر اساس سامانه یکپارچه آموزش آنها را مورد توجه قرار داد.
معاون مدیر در آموزش و بهبود منابع انسانی شــرکت ملی نفت ایران افزود: با توجه به 
حساسیت بسیار بالا و اهمیت تخصص در برخی از مشاغل صنعت نفت تصریح کرد: نگاه 
آموزش باید بر اساس ارزش افزوده مشاغل باشــد برنامه ریزی منسجمی در خصوص 
مشاغلی که ارتباط بیشتری با تولید و نگهداشت آن خصوصاً در میادین مشترک دارند 
داشته باشیم. وی در پایان به تداوم آموزش از بدو استخدام تا زمان بازنشستگی در سطح 
صنعت نفت اشاره کرد و گفت: باید عاوه بر استعدادیابی و پرورش مدیران جوان، زمینه 

آموزش سطوح مدیریتی میانی با استفاده از دانش و تجربه اساتید مجرب و متخصصان 
بازنشسته صنعت نفت مورد توجه قرار گیرد.

حسین گرجی رئیس آموزش مرکزی شــرکت ملی نفت ایران نیز در ادامه این نشست 
با تقدیر از میزبانی شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب به اهداف برگزاری این جلسه 
پرداخت و گفت: ارائه و طرح مباحث کان آموزشی به کارکنان واحد آموزش، آشنایی 
و شناخت رویکرد کارکنان آموزش در سطح شرکت ملی نفت ایران، بیان چالش های 
آموزشی شــرکت ها، ایجاد وحدت رویه در بحث آموزش و در نهایت ایجاد هم افزایی 

ارتقای بهره وری آموزشی از مهمترین اهداف برگزاری این جلسه است.
وی در ادامه به تشــریح موارد و نکات قابل طرح طی نشست های تخصصی پرداخت و 
گفت: انشالله با تشریک مساعی همه کارکنان آموزش، زمینه رشد و توسعه این مهم در 

سطح شرکت ملی نفت ایران و شرکت های تابعه فراهم گردد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

اعطای تسهیلات به کشاورزان استان مرکزی برای احداث مزرعه خورشیدی

در سه ماهه نخست سال جاری: اجرای ۵۳ کیلومتر لوله گذاری آب در شهرها و روستاهای استان مرکزی

مدیرکل تعاون روستایی استان ایلام:  رشد ۳۸۰ درصدی شیب تولید محصول کلزا در استان ایلام

تاکید و توجه به مقوله پرورش نیروی انسانی همگام و هم راستا با آموزش

استان ها
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 کسب و کار

دكتر ضياء اصانلو؛  رئيس هيات مديره و مديرعامل هلدينگ سيماتك 3000 

احداث پتروپالایشگاه  علاوه بر ایجاد ارزش افزوده ، موجب بی اثر کردن تحریم های نفتی می شود
لیلا رضوانی-  نفت و گاز استخراج شده در کشور یا صادر میشود و یا به فروش داخلی می رسد. تاکنون در قوانین و اسناد بالادستی در موضوع روابط مالی نفت و گاز، تصمیمات زیادی در مورد نحوه مدیریت و تقسیم منابع حاصل از نفت و گاز گرفته شده است.پتروپالایشگاه ها ازجمله طرح های جذاب برای 
سرمایه گذاران بخش خصوصی است. احداث واحدهای پتروپالایشگاهی در دنیا جایگزین ایجاد واحدهای پالایشگاهی شده است چرا که دوره بازگشت سرمایه این واحدها در مقایسه با واحدهای پالایشگاهی می باشد . پتروپالایشگاه از آن دست عبارات ترکیبی است که اهل فن بر سرش حرف ها دارند.برای 

اطلاع بیشتر پیرامون این موضو پای صحبت های دکتر ضیاء اصانلو؛  رئیس هیات مدیره و مدیرعامل هلدینگ سیماتک 3000 نشستیم که ماحصل این گفتگو را در ادامه می خوانید. با ما همراه شوید.

ابتدا در خصوص پترو پتروپالایشگاه ها برای مخاطبان 
ما توضیحاتی بیان کنید؟  

در ایران کســی چندان اطلاعی از کم و کیف این 
موضوع ندارد، اما آنچه مســلم اســت این است 
که پتروپالایشــگاه ها ظاهرا در نــزد عامه همان  
Petrochemical Refinery   ها هســتند، یعنی 
روشی برای بدســت آوردن حلقه های دیگری از 
زنجیره ارزش در صنعت پتروشیمی که مستقیماً از 
خوراک پالایشگاهی تامین می شود و در حقیقت نسل 
جدیدی از هماهنگی واحدهای پالایش و پتروشیمی را 

می توان اینگونه اسم گذاری کرد.

چرا پتروپالایشگاه؟
ایران با دارا بودن ظرفیت ۴.۶ میلیون بشکه نفت و 
میعانات گازی در روز بزرگترین کشور دارای منابع گاز 
طبیعی در جهان است.از این مقدار ظرفیت پالایش ۲.۱ 
میلیون بشکه در کشور وجود دارد و ۲.۱ میلیون بشکه 
ظرفیت برای صادرات اســت که از آن در واحدهای 
پتروپالایشگاهی اســتفاده خواهد شد.واحدهای 
پتروپالایشگاهی از ادغام یک واحد پالایشگاهی 
و یک واحد پتروشیمی به وجود می آید که هزینه 
ســرمایه گذاری را کمتر می کند، انرژی مصرفی را 
کاهش می دهد، سودمحوری را جایگزین سوخت 
محوری می کند و تولیداتش ارزش افزوده و تولید 
ثروت بیشتری برای کشور دارد. تنوع محصولات 
تولیدی، اشتغال زایی زیاد کشور و کم اثر یا بی اثر 
شدن تحریم های نفتی از دیگر جذابیت های ایجاد 
واحدهای پتروپالایشــگاهی است.پتروریفاینری 
یعنی پتروشیمی ای که با خوراک بالادست نفت خام 
و میعانات کار می کند و محصول تولید می کند و نه با 

محصولات میانی مانند نفتا.

اهدف راهبردی در توسعه پتروپالایشگاه  های ایرانی 
بیان نمایید ؟

احداث پتروپالایشگاه  ها نه تنها ما را از خام  فروشی 
نفت به ســمت ایجاد ارزش افزوده و اشتغال  زایی 
سوق می دهد بلکه موجب تولید سوخت باکیفیت و 
بی اثر کردن تحریم های نفتی نیز می شود.دارا بودن 
بیشترین منابع هیدروکربوری دنیا، ظرفیت بالایی در 
پیش روی صنعت نفت ایران قرار داده تا به عنوان یک 
صنعت پیشران، لکوموتیو اقتصاد کشور را به حرکت 
درآورد، اما تحقق این امــر جز با اتخاذ راهبرد های 
صحیح، تدوین و اجرای برنامه  های دقیق و کارشناسی 
در بستر یک ساختار حکمرانی و اجرایی متناسب به 
دست نمی آید.واحدهای پتروپالایشگاهی از ادغام 
یک واحد پالایشگاهی و یک واحد پتروشیمی به وجود 
می آید که هزینه سرمایه گذاری را کمتر می کند، انرژی 
مصرفی را کاهش می دهد، سودمحوری را جایگزین 
سوخت محوری می کند و تولیداتش ارزش افزوده و 

تولید ثروت بیشتری برای کشور دارد.

توسعه متوازن و پایدار زنجیره ارزش نفت و گاز در 
جهت جلوگیری از خام فروشی را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
به صورت کلی به برخی محورهای 
جزئی بــرای جلوگیــری از 
خام فروشــی از جمله احداث 
پتروپالایشگاه ها تاکید می شود 
و  البتــه در 

حوزه اجرا نیازمند آسیب شناسی دقیق، برنامه ریزی 
مشخص و راهکارهای اجرایی بایست تدوین گردد .در 
این راستا با بررسی بیشتر چالش های موجود در مسیر 
رهایی از خام فروشی نفت و سایر منابع هیدروکربوری 

با احداث پتروپالایشگاه ها رفع نمود .

به نظر شما وضعیت پالایشــگاه های ایران از لحاظ 
کیفیت محصولات تولیدی چگونه است؟

قبل از ورود به بحثِ توسعه زنجیره ارزش نفت ابتدا 
بهتر اســت درباره وضعیت موجود صحبت کنیم. 
به عنوان سوال اول، وضعیت پالایشگاه های ایران 
از لحاظ کیفیت محصولات تولیدی چگونه است؟ 
آیا این پالایشگاه ها توانســته اند، پروژه ارتقای 
کیفی را به خوبی اجرایی کنند؟ارتقای کمی و کیفی 
پالایشگاه های ایران از دولت نهم و دهم آغاز شده 
است و در همه ی پالایشگاه ها اقداماتی برای بهبود 
سبد محصولات تولیدی صورت گرفته است. بدین 
ترتیب هم اکنون محصولات تولیدی پالایشگاه های 
کشور به اســتاندارد یورو چهار رسیده است، اما ما 
هنوز با استانداردهای روز دنیا فاصله داریم. برای اینکه 
محصولات تولیدی پالایشگاه ها در بازار بین الملل 
خریدار داشته باشند، باید حداقل به استاندارد یورو 
پنج برســند.البته پایین بودن کیفیت محصولات 
پالایشی در ایران چند دلیل مشخص دارد. اولا قدمت 
و عمر پالایشگاه های کشور بالا است و بعضاً اقدامات 
اصلاحی و کیفی در همه ی بخش های یک پالایشگاه 
انجام نشده است. ثانیا شرایط خوراک پالایشگاه های 
کشور )نفت و میعانات گازی( نسبت به زمان طراحی 
این واحدها تغییر ماهیت و کیفیت داده است که این  
موضوع روی محصولات خروجی پالایشگاه ها خودش 

را نشان می دهد.

درباره اقداماتی کــه در زمینــه ارتقای کیفیت 
پالایشگاه ها انجام شد، کمی ملموس تر صحبت کنید؟

 از »پالایشگاه تبریز« شروع کنیم. در این پالایشگاه 
یک واحد بنزن اکسترکشن ایجاد شده است. احداث 
این واحد باعث شده میزان بنزن موجود در بنزین 
تولیدی این پالایشگاه به حد نرمال برسد، ولی اکتان 
این بنزین هنوز به استاندار یورو 5 نرسیده است و 
بنزین سوپر نیست.در پالایشگاه تبریز واحد گازوئیل 
هیدروتریتر احداث شده است که احداث این واحد 
کیفیت گازوئیل تولیدی این پالایشگاه را افزایش 
می دهد.محصولات تولیدی این پالایشگاه یورو 5 
است ولی حتما استانداردهای یورو ۴ را پاس می کند.
در پالایشگاه تهران  واحدهای گازوئیل هیدروتریتر 

و کریستین هیدروتریتر احداث شده است، 
اما درباره بنزین این پالایشگاه 

پروژه های ارتقا 
کیفی اجرا 

نشده است و در این پالایشگاه مشکل کیفیت بنزین 
وجود دارد. کیفیت بنزین تولیدی پالایشگاه تهران 
از پالایشگاه تبریز پایین تر است.پالایشگاه آبادان 
یکی از قدیمی ترین پالایشگاه های ایران است که در 
زمان جنگ تحمیلی هم بارها مورد حمله دشمن قرار 
گرفت و آسیب دید. در این پالایشگاه یک طرحی 
برای احداث فاز دوم آن تدوین شد و بدین ترتیب 
یک پالایشگاه دومی در ذیل آن پالایشگاه قدیمی 
به ظرفیت ۲۱0 هزار بشکه احداث شود. این پروژه 
هم اکنون در حال اجرا هست و اگر این پالایشگاه در 
سرویس بیاید  آن پالایشگاه قدیمی دیگر از سرویس 
خارج می شــود. این پروژه را به دو فاز ۱ و ۲ تقسیم 
کردند که فاز ۱ آن اگر چه از اردیبهشت 9۲ شروع 
شده است، به عقیده بنده تقســیم پروژه فاز دوم 
پالایشگاه آبادان به دو فاز ۱ و ۲ یک اشتباه کارشناسی 
از طرف مجموعه پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
بود و باعث آشوب در این پروژه شد.در پالایشگاه 
بندرعباس یک پروژه ای به اسم بنزین سازی اجراء 
شــد که واحد گازوئیل هیدروتریتر را هم ذیل آن 
ایجاد می شود . در پالایشــگاه لاوان هم اقداماتی 
برای ارتقای کمی و کیفی پالایشــگاه ها صورت 
گرفت. البته مجموعه ی همــه ی این  اقدامات هم 
نتوانست محصولات تولیدی پالایشگاه های کشور 
را به استاندارد یورو 5 برساند. یعنی یک پالایشگاهی 
استاندارد یورو 5 را پاس می کند ولی در پالایشگاهی 

دیگر این استاندارد وجود ندارد.
کیفیت محصــولات پالایشــگاه های ایران روی 
اســتاندارد یورو ۴ متوقف شــده است.در نتیجه 
ترکیب نهایی از کیفیت محصولات تولیدی تمامی 
پالایشگاه ها روی اســتاندارد یورو ۴ متوقف شده 
اســت. الان دنیا دارد به سمت تولید محصولات با 
استانداردهای یورو ۱0 حرکت می کند. ما هم باید به 
سمت افزایش کیفیت محصولات پالایشی حرکت 
کنیم تا در آینده فرآورده هــای ایران قابل فروش 
در بازار جهانی باشــد.بنابراین در حوزه ی ارتقای 
کیفیت پالایشــگاه ها اقداماتی در طول سال های 
گذشته صورت گرفته است. در حال حاضر پالایشگاه 
کرمانشاه  به دنبال این است که واحد تصفیه ی گازوئیل 
احداث کند. در نتیجه اقداماتی صورت دادند ، ولی 
واقعیت این است که چون قدمت پالایشگاه های ما 
بالا است و بعضاً این پالایشگاه ها به بخش خصوصی 
واگذار شده است، شاید رسیدن به استانداردهای روز 
دنیا مثل یورو ۱0 به این سادگی ها محقق نشود ولی 

می توانیم حداقل به استاندارد یورو 5 برسیم.

به نظر جنابعالی چرا باید رابطه مالی پالایشگاه ها  را در 
اولویت اصلی قرار داد؟

نکته اینجاســت که به دلیل گــردش مالی پایین 
پالایشگاه های ایران نســبت به میانگین گردش 
مالی پالایشگاه های دنیا، دست بخش خصوصی در 
تامین مالی پروژه های آپگریدینگ بسته است. فکر 
می کنم  وجود همین مشکلات مالی باعث برخی از 
کم کاری ها در ارتقای پالایشگاه ها است.بخشی از 
درآمد پالایشگاه ها باید صرف احداث این واحدهای 
جدید شود تا محصولات تولیدی ارتقا پیدا کنند. البته 
در برخی از پالایشگاه ها هم به دلیل قدمت بالای آنها 
این سرمایه گذاری توجیه اقتصادی ندارد. مثلا ما در 
پالایشگاه اراک  پروژه فاز دوم محصولات باکیفیتی 
را تولید می کند.طبق طرح محصولات تولیدی فاز 
دوم پالایشگاه اراک با محصولات فاز 
یک مخلوط می شود و بدین ترتیب 
کیفیت کلی محصولات بهبود پیدا 
می کند. ولی اگر می خواستند 
فاز اول را بهینــه کنند ، باید 
کلی هزینه می شد . در حال 
حاضــر بهترین 

پالایشگاه کشور همین پالایشگاه اراک است و احداث 
فاز دوم پالایشگاه کمک زیادی به ارتقا کیفی آن کرده 
است.در پالایشگاه شیراز باید واحد ایزومریزاسیون 
برای بنزین احداث شود شنیده ها حکایت دارد  که 
در حال انجام اقداماتی در این حوزه صورت گرفته 
است . همچنین این پالایشگاه به یک واحد گازوئیل 
هیدروتریتر نیز نیاز دارد که در حال احداث است. به 
طور خلاصه پروژه هایی تحت عنوان آپگریدینگ یا 
ارتقای کیفیت در پالایشگاه ها بسته به توان مدیریتی 
و توان مالی آنها تعریف شــده است منتهی ما را به 

استاندارد یورو 5 نمی رسانند.

آیا اصلاح رابطه مالی پالایشگاه ها با دولت و شرکت 
نفت می تواند باعت ارتقای اجرای پروژه ها باشد؟

بله قطعا اصلاح این رابطه مالی نیز یکی از اولویت های 
وزارت نفت باشــد . پنج فرآورده ی اصلی تولیدی 
در پالایشــگاه ها را دولت قیمت گذاری کرده و از 
پالایشگاه ها می خرد. چند فرآورده ی ویژه دست 
خود پالایشگاه باقی می ماند و صاحب اختیار آن خود 
پالایشگاه ها هستند.در حال حاضر رابطه مالی بین 
پالایشگاه ها و دولت یک رابطه پیچیده و غیرشفاف 
است. در این رابطه پالایشــگاه ها نفت را با قیمتی 
تکلیفی دریافت می کنند و فرآورده های تولیدی را نیز 
با قیمتی تکلیفی در اختیار دولت قرار می دهند و یک 
حداقل سودی در این فرآیند به دست می آوردند. در 
نتیجه گردش مالی آنها در حد همان سود اندک است.

ممکن می باشــد با عبور از نگاه سنتی به صنعت 
پالایشی کشور با توسعه پتروپالایشگاه ها ،همانگونه  
که فرمودید به دلیل قدیمی بودن پالایشگاه ها اصلا 
در برخی مواقع امکان تعریف پروژه ارتقای کیفی نیز 

وجود ندارد. پس باید چه کرد؟
بله واقعا در بعضی جاها اجرای پروژه آپگریدینگ 
صرفه اقتصادی ندارد. به همیــن دلیل باید پرونده 
پتروپالایشگاه ها را در کشــور باز کرد که دیگر در 
صنعت پالایشی یک قدم رو به جلو برداشت  و از نگاه 
سنتی موجود عبور کرد. چون طبق پیش بینی های 
موسسات معتبر، بازار سوخت های فسیلی که الان در 
پالایشگاه های موجود تولید می شوند، رو به پایان است 
و هم مارکت آن عوض می شود و هم اسپک آن در حال 
تغییر است. در نتیجه ما هم باید به سمتی حرکت کنیم 
که در آینده بازار جهانی نقش آفرین شویم.در نتیجه 
تنها مسیر برای توسعه زنجیره ارزش با نگاه به بازار 
آینده، احداث پتروپالایشگاه ها است. پتروپالایشگاه ها 
ادغامی از واحدهای پالایشی و پتروشیمیایی هستند. 
در این واحدها علاوه بر محصولات باکیفیت سوختی، 
محصولات پتروشیمیایی نیز تولید می شود. اتفاقا 
در دهه های آینده بازار محصولات پتروشــیمیایی 
با شیب تندی رو به افزایش اســت. پس با احداث 
پتروپالایشگاه ها می توان یک تیر و دو نشان زد. هم 
کیفیت ســوخت تولیدی را افزایش داد و هم رفته 
رفته برای فروش محصولات از بازار سوخت به بازار 

پتروشیمیایی حرکت کرد.

با توجه به لزوم حرکت به سمت احداث پتروپالایشگاه، 
تامین مالی مورد نیاز چگونه صورت می گیرد؟ آیا 

راهکاری برای تامین مالی مطرح شده است؟
بله در قانون حمایت از توســعه صنایع پایین دستی 
نفت و میعانــات گازی راهکار جذب ســرمایه برای 
احداث پتروپالایشگاه ها اندیشیده شده است. طبق 
این قانون، دولت می تواند با اعطای تنفس خوراک به 
پتروپالایشگاه ها در یک الی دو سال پس از بهره برداری، 
یک مشوق اقتصادی جذاب برای هدایت نقدینگی بخش 
خصوصی و مردم به این حوزه باشد  و در حال حاضر بخش 
خصوصی داخلی برای احداث  واحد پتروپالایشگاهی در 

کشور داوطلب شده اند و مجوز گرفتند.

بخش خصوصی این سرمایه را چگونه تامین می کند؟
بخش خصوصی که داوطلب می شــود لابد 
خودش سرمایه دارد. شما به حجم 
نقدینگی موجود در کشور 
توجه کنید. طبیعی 

است این نقدینگی به هر بازاری که سود بیشتری 
داشته باشــد حرکت می کند. وقتی شما در حوزه 
ساخت پتروپالایشگاه مشوق بگذارید، خب طبیعی 
است که سرمایه بدین سمت حرکت می  کند. حالا 
این بخش خصوصی هم ممکن است همه ی سرمایه را 
از خودش نتواند تامین کند، ولی این توانایی را داشته 
باشد که از طریق فاینانس و جذب سرمایه مردمی از 
بورس این تامین مالی را انجام دهد.ضمنا توجه داشته 
باشید، در قانون، از لحاظ که شرکت های برگزیده 
توانایی تامین مالی مورد بررسی قرار گرفته اند و برای 
وزارت نفت اثبات شده است که این شرکت ها توانایی 
مالی لازم را دارند. بانک ها نیز این توانایی آنها را تایید 
کرده اند. اما باز این موضوع دلیل نمی شود که دولت بعد 
از انتخاب سرمایه گذاران کار احداث پتروپالایشگاه ها 
را به حال خود آنها رها کند. بلکه دولت و وزارت نفت 
باید چتر حمایتی خود را روی سر آن ها باز کند و به 

روش های مختلف از آنها حمایت کند.

پس به نظر شما آیا برنامه های تدوین شده دولت را باید 
مدنظر قرار داد  با توسعه پتروپالایشگاه ها؟

با احداث طرح های پتروپالایشگاهی چندین هدف 
استراتژیک محقق می شود که به نظر بنده با توجه 
به اهمیت این اهداف باید تمامی ارگان ها و نهادهای 
متولی برای بهره برداری این پروژه ها کمک کنند. 
یکی از اهداف احداث پتروپالایشگاه ها، رهایی از 
خام فروشی و افزایش ظرفیت پالایشی کشور و 
نیل به جایگاه اول پالایش منطقه اســت. در حال 
حاضر ظرفیتی معادل ۱.8 میلیون بشــکه برای 
توسعه این واحدها در نظر گرفته شده است که در 
صورت موفقیت همه پروژه ها، ایران قدرت بلامنازع 
پالایشی منطقه خواهد شد.هدف دوم از توسعه 
پتروپالایشگاه ها تولید فرآورده های با استاندارد 
روز و صادرات آن ها است. بدین صورت هم سوخت 
موردنیاز کشور با بهترین کیفیت تولید می شود و 
از آلودگی های زیست محیطی می کاهد. هم برای 
افق بیست سال آینده که تقاضای بازار از سوخت 
به سمت محصولات پتروشیمیایی تغییر می کند، 
امکان شــیفت محصولات در این واحدها وجود 
دارد. پس هدف سوم را می توان در توسعه زنجیره 

پتروشیمیایی تعریف کرد.
به دلیل تولید محصولات پتروشــیمیایی در این 
واحدها، حاشیه ی ســوددهی پتروپالایشگاه ها 
نسبت به پالایشگاه ها بیشتر خواهد بود. همچنین 
محصولات پتروشیمیایی تولیدی از این واحدها 
می تواند به عنوان ماده اولیه صنایع تکمیلی مورد 
اســتفاده قرار گیرد و بدین صورت زنجیره ارزش 
نفت و میعانات گازی تا انتهــای زنجیره )صنایع 
تکمیلی( توســعه پیدا کند. با ایــن اقدام ارزش 
افزوده تولیدی در انتهای زنجیره ده ها و صدها برابر 
می شود.هدف چهارم از توسعه پتروپالایشگاه ها 
مربوط به اشتغالزایی است. همانطور که میدانید 
گام اول برای توسعه پارک های شیمیایی، احداث 
پتروپالایشگاه ها است. ســپس ذیل این واحد ها 
می تواند صدها کارخانه و کارگاه تولیدی احداث 
شوند و بدین صورت اشتغالزایی فراوانی نیز برای 

جوانان این کشور ایجاد می شود.

هم اکنون هشت پروژه پترو پالایشگاه مجوز دارند 
و آیا بهتر نیست دولت و بخش خصوصی به جای 8 
پروژه پتروپالایشی بر روی مثلا ۲ یا حداکثر 3 پروژه 
متمرکز شوند تا آنها به ثمر بنشیند؟  یعنی به جای 
اینکه توان محدود کشور در 8 پروژه تقسیم شود، در 3 
تا پروژه ای که اولویت بالاتری دارند متمرکز شود تا در 

۴ سال آینده حداقل خیالمان راحت باشد 
که توانسته ایم به اندازه مثلا 500 هزار 

بشکه از خام فروشی فاصله بگیریم. 
نظر شما در این باره چیست؟

هدفــی کــه ذیــل قانــون 
پتروپالایشگاه ها تعریف شده 
اســت، احداث این واحدها تا 
ظرفیت ۲ میلیون بشکه در روز 
است. حتما وزارت نفت دولت قبلی 
ارزیابی دقیقی از این شرکت های 
خصوصی داشــته کــه آنها را 
برگزیده است. اگر بخش خصوصی 
واقعا توان پیشبرد همه 
این طرح ها با هم را 
داشته باشد، 

دولت هم می تواند کمک کند و ما نباید مانع شویم..ما 
یک تجربه قبلی درباره طرح هفت خواهران پالایشی 
داریم. این تجربه ثابت کرد که فعلا در کشور با توجه به 
مشکلات فراوانی که وجود دارد این پتانسیل نیست 
که مثلا 8 طرح با هم جلو برود. دولت نهم و دهم نیز 
نهایتا توانست یک پروژه )ستاره خلیج فارس( را پیش 
ببرد و پروژه پالایشگاه خوزستان و هرمز و آناهیتا 
و خراسان شمالی  و دیگر مجوز های صادره را روی 
ریل قرار دهد.با اجرای قانون اصل ۴۴، سهامداران 
سایر پروژه نتوانستند یا تمایل نداشتند تأمین مالی 
پروژه ها را انجام دهند. اما در قانون پتروپالایشگاه ها 
بحث اعطای تنفس خوراک مطرح اســت که اصلا 
در گذشته مطرح نبود. طبق این قانون مشوق های 
اقتصادی جذابی به بخش خصوصی اعطا می شود؛ 
البته بعد از احداث پتروپالایشگاه. همچنین بخش 
خصوصی از جنبه مالی و فنی توســط وزارت نفت 
ارزیابی شده است. پس این شرکت هایی که داوطلب 
هم شده اند به احتمال زیاد کننده ی کار نیز هستند.
به نظر بنده وزارت نفت باید با این 8 بخش خصوصی 
جلسات متعددی درباره پروژه های پتروپالایشی 
آنها برگزار کند و به طور مستمر آنها را مورد ارزیابی و 
نظارت قرار دهد تا اگر به کمکی نیاز دارند این حمایت 
از آنها صورت بگیرد. حالا ممکن است در خلال این 
بررسی ها و جلسات مشخص شود که مثلا ۲ یا 3 تا 
از سرمایه گذاران تمایل به احداث پتروپالایشگاه 
ندارند. در نتیجه دولت نیز تمرکز خود را روی سایر 
پروژه ها قرار می دهد. لذا اینکه وزارت نفت جدید 
چه حمایت هایی را در دستور کار قرار می دهد،  به طور 
کاملا مستقیم به عزم و اراده و توان بخش خصوصی 

بستگی دارد.

بابت وقتی که در اختیار ما قرار دادید،سپاسگزاریم. 
در پایان اگر نکته ای باقی مانده است ،بیان بفرمایید؟

احداث پتروپالایشــگاه ها در ایران نــه تنها ما را 
از خام فروشی نفت به ســمت ایجاد ارزش افزوده و 
اشتغالزایی بیشتر سوق می دهد، بلکه باعث تولید 
سوخت باکیفیت و بی اثر کردن تحریم های نفتی نیز 
می شود. جدای از این مســائل احداث این واحدها 
برخی بسترها و مسیرهایی را برای ایران باز می کند 
که شــاید ارزش آنها از ارزش احداث خود واحدها 
بیشتر باشد. لذا ما باید سه هدف راهبردی را در مسیر 
احداث این واحدها پیگیــری کنیم.اولا با حرکت به 
ســمت احداث این واحدها ما باید از نظر لایسنس و 
دانش فنی به خودکفایی برسیم، به گونه ای که می توان 
صادرکننده خدمات فنی و مهندسی در منطقه شویم. 
صدور خدمات فنی مهندسی و درآمدزایی از این مسیر 
باید یکی از این اهداف راهبردی باشد.ثانیا توسعه 
پتروپالایشگاه ها باید کشور را در ساخت تجهیزات 
نفتی به مرحله ی خودکفایی برساند تا بدین صورت 
بتوانیم در بازارهای بین المللی سهم خود را از صادرات 
تجهیزات نفتی افزایش دهیم.ثالثا در این پروژه ها باید 
ارتقای توانمندی شرکت های پیمانکاری ایرانی و رشد 
توانایی آن ها در دستور کار قرار بگیرد به گونه ای که 
این شرکت ها بتوانند در پروژه های خارجی شرکت 
کنند. خیلی بد اســت که هنوز یک پیمانکار ایرانی 
نتوانسته است در یک پروژه ی خارجی به عنوان یک 
پیمانکار شرکت کرده و انتخاب شود.به نظرم اگر این 
سه هدف در کنار سایر اهداف ذکر شده برای احداث 
پتروپالایشگاه ها محقق نشــود، کار به غایت انجام 
نشده است. در پایان امیدوارم وزارت نفت در حوزه 
توسعه زنجیره ارزش نفت و احداث پتروپالایشگاه ها 
به خوبی عمل کند و در این زمینه لازم است از توان 
فنی کارشناســان و متخصصان این حوزه استفاده 
شود.تولیدات پتروپالایشگاهی در صورت مدیریت 
درست می تواند ســود را تا صد برابر افزایش دهد و 
علاوه بر آن در زنجیره پایین دستی پتروشیمی ها 
اشتغال ایجاد خواهد کرد.بخش عمده ای تولیدات 
واحدهای پتروپالایشگاهی صادراتی است و بخش 
دیگر آن در داخل توزیع می شود که در صورت 
ایجاد زنجیره پایین دستی اش به رفع مشکل 
بیکاری در کشور کمک خواهد کرد.برخلاف 
سختی فروش نفت در بازار جهانی در شرایط 
تحریم، چنین وضعیتی برای فراورده های 
پتروپالایشگاهی وجود ندارد.عبارت ترکیبی 
پتروپالایشگاه در گفتن ساده است، اما باید 
به یاد داشته باشیم اگر توانستیم بالاترین 
ارزش افزوده را ایجاد کنیم 
و هیــچ مولفه ای 
باقی نماند که به 
ارزش  بالاترین 
نرســد،  خود 
موفق  آن وقت 
شده ایم که یک 
پتروپالایشگاه 
سیس   تـا
کنیم.


